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Ob našem 
prazniku
Odgovornost za sprejem 

odločitev

v 1 november 1943 —29. novembra 1981,
es je NOB paša zmaga,naše življenje in vse 

r,srn° v tem času zgradili in gradimo sebi in 
0 ovom, ki pridejo za nami.

g ekko je v 38 letih vzniknilo lepega in veli- 
s negu, v naši domovini samoupravnega
Cla‘izma. Zato danes lahko govorimo o vi- 

n 1 stopnji družbenega in gospodarskega 
Cej>re<^ka in idejnopolitične enotnosti. Skozi 

°tno obdobje so Zveza komunistov in ko- 
j uJtisti stalno v prvih vrstah boja za napre- 
Dr ' Prav’ce delovnega razreda, za samou- 
i,gi ^anie- EM 50 tU(H vzponi in padci, toda 

wio smo s skupnimi močmi našli sociali- 
tj[cne samoupravne izhode iz še tako kri-

f) ~et°šnji 29. november praznujemo v zna- . 
ineniu uresničevanja ekonomske stalilizacije 
(j nadaljnjega poglabljanja samoupravnih 
sn,zbeno ekonomskih odnosov, sicer slove- 
q°’ toda mnogo bolj delovno in skromno.

0sP0darska gibanja so neugodna, zlasti za 
v aubeništvo. Investicije se zmanjšujejo in na 

eJ črti iščemo notranje rezerve.

Past dohodka in osebnega dohodka, kot 
u<li Zaposlovanja je vse bolj odvisno od us* 

Pešnosti in učinkovitosti gospodarjenja, zlasti 
našega vključevanja na tuja tržišča. Ali po 

a°mače povedano, proti nadaljnjemu padcu 
realnih osebnih dohodkov, se lahko borimo le 

boljšim gospodarjenjem in boljšo organiza- 
‘1° dela. Ker bodo počasneje rasla tudi sred- 

‘ slV(l za zadovoljevanje skupnih in splošnih 
Potreb, so vsi ukrepi tembolj potrebni. Smo v 
°kšnem položaju in v takih razmerah, ko se 
Zaostruje odgovornost vsakega in vseh za 
sPfejete odločitve. Uspešni kolektivi so tisti, ki 
sprejemajo odgovornost v skladu s količino 

| vpliva, ki jo nekdo izvaja na odločitev. Na
pake pri odločitvah torej ne moremo prena
šati na celoten kolektiv. V vsaki stvari je dehi- 
Z‘ka in odločitve so vse bolj in bolj odgovorne.

■ i

■ !i L—r-

Pomembno je, da smo dobro organizirani 
in v tem je bistvo napredka.

Imamo dobre strokovne kadre, moderne 
stroje, sodobno tehnologijo, veliko znanja, le 
dostikrat se ne znamo organizirati. Vedno več 
je potrebno usklajevanja in tudi razumevanja

za dosego skupnih ciljev. Odstopanj od za
stavljenih ciljev Z K ni ter jih tudi ne bo.

Boj za nove gospodarske stabilizacijske 
odnose se je že pričel in obogateni z izkuš
njami prejšnjih let bomo kljub težavam smelo 
nadaljevali začrtano pot.

Lojze Cepuš
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Iz 13. seje predsedstva 
Konference OOZS

Na 13. redni seji predsedstva kon
ference OOZS Gradisa je razprava 
tekla po naslednjem dnevnem redu:

1. Pregled sklepov 12. redne seje,
2. Povračilo stroškov, ki so jih de

lavci imeli pri opravljanju določenih 
del in nalog (terenski dodatek),

3. 3. Konferenca ZS Slovenije,
4. Sprejemanje samoupravnega 

sporazuma o združitvi v GIP Gradis,
5. Priprave na sejo Konference,
6. Seminar za družbenopolitične 

delavce,
7. Razno.

Slab interes delavcev za 
prevoze v domače kraje

Glede na sprejete usmeritve o or
ganiziranih prevozih delavcev v 
kraje stalnega bivališča je tov. 
Slavko Šarič podal informacijo, da 
je Delovna skupnost Uprava delav
skih domov poslala v vse samske 
domove na ljubljanskem območju 
vprašalnike o željah in hotenjih de
lavcev glede prevozov v domače 
kraje.

Anketa je dala porazne rezultate, 
saj je na njo odgovorilo le 140 de
lavcev, to pa je glede na 800 posla
nih vprašalnikov zelo malo. Na 
osnovi tega so v Upravi delavskih 
domov sklepali, da pri delavcih ne 
obstaja večji interes za organizirane 
prevoze v domače kraje, ter da 
bodo, tako kot dosedaj organizirali 
le štiri brezplačne prevoze letno, ob 
državnih praznikih. Te prevoze pla
čujejo tozdi iz materialnih stroškov.

Pod prvo točko pregleda sklepov 
prejšnje seje je bilo ugotovljeno, da 
nekateri tozdi še vedno zaposlujejo 
delavce preko privatnih kooperan
tov in to predvsem naslednji tozdi: 
Maribor, Celje, LIO Škofja Loka, 
Koper in Jesenice. Delegati ome
njenih tozdov so se sklicevali na že 
sklenjene pogodbe z delavci preko 
privatnih kooperantov in tudi isto
časno zatrjevali, da bodo vse po
godbe v kratkem prekinjene, vse pa 
do konca letošnjega leta, edino bo 
LIO Škofja Loka imel še v januarju 
prihodnje leto nekaj teh delavcev, ki 
sodelujejo pri montaži v Italiji in 
Iraku.

Nadalje je direktor Kadrovsko 
socialne službe tov. Lojze Cepuš vse 
delegate opozoril na sprejeta sta
lišča Skupščine SR Slovenije in 
podal kratko informacijo o spreje
tem sklepu na konferenci direktor
jev, da se omeji zaposlovanje novih 
delavcev ter da se v tozdih naredijo 
plani potreb po delavcih, tako da bi 
se ta problematika lahko reševala ob 
večjem sodelovanju tozdov, saj bi 
tako v večji meri lahko prišlo do spo
sojanja delavcev tozda, ki ima manj

dela, tozdu, ki ga v danem trenutku 
ima več in ne bi bilo treba najemati 
delavce privatnih kooperantov.

O terenskem dodatku
Za popolnejše razumevanje pro

blematike terenskega dodatka ozi
roma stroškov, ki so jih delavci imeli 
pri opravljanju določenih del in 
nalog je potrebno na kratko pono
viti zgodovino reševanja tega pro
blema v Gradisu.

Konferenca OO ZS Gradisa je že 
na dveh problemskih konferencah 
obravnavala, v sklopu vprašanja na
grajevanja po delu tudi področje in 
vprašanja nadomestil. Šlo je v glav
nem za dve najbolj pereči stvari. To 
sta terenski dodatek in dodatek za 
ločeno življenje. Na obeh konferen
cah je bilo jasno povedano, kaj je 
funkcija in za kakšen namen se te 
dve obliki izplačujeta ter, da pri tem 
ne gre za nikakršno obliko osebnega 
dohodka ali raznih nadomestil 
osebnega dohodka, ampak za pre
jemke, ki imajo točno določeno 
funkcijo.

Ko se je sestavljal Družbeni do
govor o skupnih osnovah za povra
čilo stroškov, ki so jih imeli delavci 
pri opravljanju določenih del in 
nalog, je bilo ugotovljeno, da so v 
določilu v zvezi z ločenim življe
njem, predvsem pa še povračilu za 
delo na terenu postavljeni takšni 
pogoji, ki so bili za naše razmere 
zelo neugodni. V zvezi s tem so bile 
dane določene pripombe, ki pa kljub 
enotni akciji slovenskega gradbeniš
tva, niso bile sprejete.

Na ponovnem posvetu na republi
škem odboru sindikata gradbenih 
delavcev Slovenije na katerem so 
sodelovali poleg predstavnikov 
gradbenih delovnih organizacij tudi 
predstavniki republiškega sindikata 
Slovenije. Na sestanku je bilo jasno 
povedano, da se morajo pogoji na 
osnovi katerih so delavci upravičeni 
do terenskega dodatka in dodatka za 
ločeno življenje upoštevati v takšni 
obliki, kot jih določa družbeni do
govor. Izjema je le tisti del dogovo
ra, ki kot zahtevo postavlja »začasno 
bivališče«. Ta pogoj sedaj za grad
beništvo ne velja, predvsem zaradi 
samega načina delovanja gradbeniš
tva. Zato ima delavec pravicg do te
renskega dodatka le kadar je kraj 
delovanja različen od kraja sedeža 
tozda in od kraja stalnega bivališča.

Na konkretnem primeru bo še 
najbolj jasna opredelitev družbe
nega dogovra iz katerega sledi, da je 
npr. delavec tozda GE Nizke grad
nje Maribor, ki dela v Solkanu upra
vičen do terenskega dodatka, dela
vec tozda GE Ljubljana, ki dela v 
Ljubljani pa terenski dodatek ne

sme dobiti, čeprav ga je po starih 
merilih tudi dobival.

Sedaj se pojavlja problem, kako 
delavcem nadomestiti izgubo teren
skega dodatka. V zdajšnjem tre
nutku je edina dejanska možnost, da 
delavcem, ki imajo povečane stro
ške na terenu in sedaj prejemajo 
zato terenski dodatek v denarni 
obliki le-tega nudimo v drugi obliki, 
to je kot 100% plačano prenočišče 
in 60% plačano prehrano.

Tako ne bi delavcem dejansko 
zmanjšali pravic do povračila teh 
stroškov, samo oblika kako bi jih

v denarni obliki, ampak v obliki P* 
terialnih dobrin. S tem bomo prcP 
nili z dosedanjim razumevanj 
vloge in vsebine obeh nadomesti1 
se nujno lotiti uporabe teren5*« 
dodatka in dodatka za ločeno živi) 
nje v duhu sprejetih družbe1" 
usmeritev. Terenski dodatek 
ukinjamo, ampak se sprem1®' 
oblika izplačevanja. S plačano P" 
hrano in prenočiščem na terc 
bomo omogočili delavcem bolj 
zdravstveno počutje, zmanjša®' 
bolniških izostankov, večje delo*" 
učinke ipd.

C Jsedaj dajali bi se spremenila, ne več

* «

^ Obveščanje v Gradisu
Zakaj spijo odbori za obveščanje?

Popolna in pravočasna obveščenost je ustavna pravica vsakega de
lavca, tisti pa, ki smo tako ali drugače soustvarjalci, oziroma prenašalci 
informacij, organizatorji obveščanja, smo dolžni, da bo delavec res 
pravilno in pravočasno obveščen o vsem, kar zadeva njegovo delo it 
življenje. Kako se bomo organizirali v procesu informiranja pa jf 
drugo, nadvse poemmbno vprašanje. Jasno mora biti, da je področje 
informiranja eno tistih, kjer moramo doseči popolno podružblanje■ 

Pa si poglejmo, kako je s to stvarjo v Gradisu. Komsija za informira
nje na ravni delovne organizacije se je odločila, da do konca letošnjega 
leta obišče vse tozde in dobi pravo sliko obveščanja. V vsaki tozd ob- 

S stoja odbor za obveščanje, ki pa, vsaj v dosedanjih ugotovitvah ne de- 
^ la j o nikjer. Se več, ponekod teh odborov sploh nimajo. Očitno je, da rti 
J organa v tozdu, ki bi bdel nad področjem informiranja. Na dnevnem 
* redu samoupravnih sestankov se redkokdaj ali nikoli ne pojavi točka, v 

kateri bi delegati obravnavali informiranje in težave s področja obveš
čanja. Iz te trditve lahko povzamemo, da smo neorganizirani in takšni 
ne bomo tudi nikoli nič storili za boljšo obveščenost.

V odborih za obveščanje bi se morali pogovarjati delegati samou
pravnih, političnih in strokovnih organov, izmenjavati bi morali miš
ljenja in skupaj snovati svoj sistem obveščanja. Povsem jasno je, da mo
rajo ti odbori po tozdih zaživet, vsako drugo dogovarjanje je usojeno na 
neuspeh.

Pri ustvarjanju konceptov programskih zasnov, nam mora biti jasno, 
da z glasilom GRADISOVIM VESTNIKOM ni moč v celoti uresničiti 
trditve, da je le to (edino) sredstvo, ki prinaša informacije za odločanje 
delavcev. Z mesečnim izdajanjem glasila, se nikakor ne moremo izog
niti temu, da informacije ne bi bile več ali manj zastarele. Takšne infor
macije so tudi neprimerne za samoupravno informiranje. Zato je po
trebna angažiranost odborov za informiranje po posameznih tozdih ter 
večja povezava s komisijo za obveščanje na ravni delovne organizacije• 
V zadnjem času tudi gradbeniki vse več nastopamo v tujini. Prav tukaj 
bomo morali kar se da hitro ukrepati tudi glede obveščanja. Prav ti de
lavci še kako potrebujejo informacije iz domovine ter iz svoje delovne 
organizacije. Le tako se bodo lahko hitreje vključili v samoupravni 
proces dela ob vrnitvi v domovino. Končno, pa tudi njihov glas na refet* 
rendumih nekaj velja. Sedaj ga vse preveč zanemarjamo.

Seveda pa so za takšne oblike informiranja potrebna znatna denarru 
sredstva, predvsem pa zavest, da je informiranje pomemben sestavni de 
družbenega procesa. To ne smemo pozabiti zapisati v svojih planskil 
dokumentih, sicer nam bo zmanjkalo denarja za dobro in učinkoviti

I

1

informiranje.
Vse to in še marsikaj smo zabeležili na dosedanjih razgovorih pri vo

dilnih delavcih po naših tozdih, ki smo jih do sedaj obiskali. Do konci 
leta bomo končali z delom in strnili naše razgovore v pismenoj)oročilt 
centralnemu delavskemu svetu. CE BO OSTALO SAMO KOT PO- 

< ROČILO, NISMO NAREDILI NIČESAR!!! Franjo Stromaje
m**************t******************r*'*'*****J
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Uspeh je bližje planski izpolnitvi
kot obseg

i V

ji -X86 večje zmanjševanje investi- 
1 J8*6 Potrošnje se pozna tudi na
j; . lh rezultatih. Obseg del se je 
F r°mno povečal, predvsem zaradi
ii j .rasta cen. Uspeh, kot rezultat 
ji ® a’Je zadovoljiv. Tak zadovoljiv 
ji P. je brez dvoma posledica po- 
i ani'1 naporov vseh temeljnih or-

, n,Zac'j za znižanje stroškov in s
izboliSanin ptnnnmiAnncti nn

sti Vai)^a' Zapiranje domači
e®a trga, nas nujno sili, da si 

oiscemo nova dela v tujini. V tujini 
vih r?nutno zaposlenih 607 gradiso- 
M d®!?vcev, od tega predvsem v 

emčiji in na Bližnjem vzhodu, le 
ekaj delavcev je v južni Italiji. Lani

lavcev Č3SU je bil° v tuiini le 382 de"

porast obsega del 
je skromen

7jAani smo ob tričetrtletju izpolnili 
. ™ planirane vrednosti proizvod- 
Je> letos pa 75%. To je dosežek, ob

katerem bo potrebno v zadnji četr
tini leta obračunati kar 762 mio din 
vrednosti proizvodnje na mesec, če 
hočemo doseči planirano vrednost. 
Glede na to, da znaša povprečni me
sečni obračun vrednosti proizvodnje 
747 mio din, bomo planirano vred
nost le lahko dosegli, razen če bi na
stopila izredno zgodnja in ostra 
zima.

V primerjavi z lanskim obdobjem 
se je obseg del, merjen z vrednostjo 
proizvodnje, povečal za 12%. Z 
upoštevanjem porasta cen za 43% 
pa se je realno zmanjšal za 22 %.

Vrednost lastne proizvodnje, brez 
obrtniških del in del kooperantov 
znaša 4.606 mio din, to je za 9 % več 
kot lani ob tem času. Celotni priho
dek se je povečal za 16 % in dosega 
76% planirane vrednosti.

Materialni stroški kažejo nekaj 
manjši indeks porasta, posledica 
tega je večje povečanje dohodka.

Poglejmo še nekatere sestavine, 
ki prikazujejo obseg (v mio din)

1—1X81 1—1X81

Sestavin

Vredinost lastne proizv.p saaiiiv p
e*otni prihodek 

Materialni stroški

te*.

IX 80 GN 81 I—IX 81 I—IX 80 GN 81

4.223 6.514 4.606 109 71
5.713 9.340 6.613 , H6 71
3.931 6.443 4.419 112 69

110 196 134 122 69
1.672 2.700 2.059 123 ,76

Lani nas je bilo v povprečju zapo- 
c en,h 7.515 delavcev (brez vajen- 
ev in delavcev v tujini), letos pa nas 

Je manj — 6.987. Skupaj smo opra- 
2 '9,6 mio efektivnih ur. Torej 
yna8a naša produktivnost, merjena z 

i nostjo lastne proizvodnje na 
ektivno uro 480 din. V primerjavi 
*anskim obdobjem je nominalno 

{ ,Ja za 22%, realno pa se je zmanj
ka za 15%. Planirano produktiv- 
°st (v nominalni vrednosti) smo že 

Presegli za 2%, predvsem zaradi 
t ečJe_ga porasta cen, kot smo načr-

Rast dohodka 
je zadovoljiva

Kot smo že omenili je porast do
hodka zaradi izboljšane ekonomič
nosti večji od porasta celotnega pri
hodka. Dosegli smo 2.059 mio din 
dohodka. V primerjavi z lanskim 
obdobjem se je povečal za 23 % in 
dosega planirano vrednost s 76%. V 
naslednji preglednici je prikazana 
začasna razporeditev dohodka v mio 
din.

I—IX 81 I—IX 81

Sestavina

D°hodek 
Obveznosti 
Cisti dohodek 
Osebni dohodek 
Ostanek čist. doh.

IX 80 % GN 81 % I—IX*81 % I—IX 80 GN 81

1.672 100 2.700 100 2.059 100 123 76
545 33 790 29 623 30 114 79

1.127 67 1.910 71 1.436 70 127 75
664 39 1.242 46 836 41 126 67
463 28 668 25 600 29 130 90

Iz dohodka morajo pokrivati ob
veznosti, osebne dohodke in ustvar
jati sklade. Obveznosti so se pove
čale manj kot dohodek — za 14%. 
Sestavni del obveznosti je tudi po
spešena amortizacija, ki se je pove
čala za 11%. Obračunali smo 60 
mio din pospešene amortizacije.

Po odbitku obveznosti nam 
ostane čisti dohodek v višini 1.436 
mio din. Povečal $e je za 27 %. Za 
osebne dtihodke smo namenili 836 
mio din (to so realizirani OD). Po
večali so se za 26 % in smo do sedaj 
realizirali 67% celotne planirane 
vrednosti. Osebne dohodke razpo
rejamo v skladu z določili naših sa
moupravnih aktov. Višina osebnih 
dohodkov je odvisna od uspeha — 
to je D/ph, in donosnosti dohodka. 
Uspeh je ob tričetrtletju ugoden, 
donosnost pa se je v primerjavi z 
lanskim obdobjem nekoliko izbolj
šala. Donosnost dohodka je odvisna 
od doseženega dohodka in pov
prečno uporabljenih poslovnih sred
stev. V minulem obdobju se je do
hodek povečal nekoliko bolj, kot so 
se povečala povprečno uporabljena 
poslovna sredstva. Glede na ugoden 
uspeh in izboljšanje donosnosti bi 
trenutno lahko v marsikateri te
meljni organizaciji še kaj več name

nili za osebne dohodke. Pri tej odlo
čitvi pa je potrebno upoštevati še tri 
mesece dela, ki so pred nami, kajti 
od obračuna in uspeha v zadnjem 
četrtletju bo odvisna višina čistega 
dohodka, ki ga bomo lahko še na
menili za osebne dohodke v letoš
njem letu. Več o osebnih dohodkih, 
o presežkih in še o drugih pomemb
nih podatkih, ki prikazujejo gibanje 
osebnih dohodkov, je objavljeno v 
analizi osebnih dohodkov, ki jo 
dobe vsi organizatorji dela.

Ostane nam ostanek čistega do
hodka. Najprej je treba izločiti del 
za stanovanjsko izgradnjo. Za ta 
namen smo razporedili 55 mio din. 
V sklad skupne porabe (za regres in 
druge namene) smo začasno razpo
redili 95 mio din, to je za 5 % več kot 
lani. V poslovni sklad smo namenili 
401 mio din, kar je 67 % ostanka či
stega dohodka. Del namenjen za po
slovni sklad se je povečal za 45 %. Iz 
poslovnega sklada moramo družbi 
plačati še mnoge obveznosti, hkrati 
pa moramo skrbeti zi razširitev 
naših lastnih zmogljivosti.

Del, ki ga moramo dati v rezervni 
sklad je določen z zakonom — 2,5 % 
od doseženega dohodka. V rezervni 
sklad smo tako dali 49 mio din.

Kazalniki so dobri

I—IX 81 I—IX 81

Kazalnik I--IX 80 GN 81 I—IX 81 I—IX 80 GN 81

1. Produlftivnost > 394 471 480 122 102
2. Ekonomičnost '1,41 1,41 1,45 103 103
3. Dohodek/pog. uro 69,17 79,05 84,96 123 107
4. OD /ph 27,46 3635 34,51 126 95
5. Akumulacija v popr. 

vloženih sredstvih 0,092 0,088 0,104 113 118

Prva dva kazalnika, ki prikazujeta 
produktivnost in ekonomičnost smo 
že omenili. Na kratko ponovno: 
produktivnost se je realno poslabša
la, ekonomičnost (odnos me,d celot
nim prihodkom in porabljenimi 
sredstvi) se je izboljšala in tudi že 
presegla planirano ekonomičnost.

Naš najpomembnejši kazalnik 
D/ph je 84,96 din. Povečal sc je za 
23 % in s tem rezultatom je plani
rana vrednost že presežena za 7 %.

Osebni dohodki na pogojno uro 
so se povečali bolj kot dohodek—za 
26 %, vendar smo dosegli 95 % pla
nirane vrednosti.

Tudi zadnji kazalnik akumulativ- 
npsti je dober. Za akumulacijo smo 
namenili 510 mio din (poslpvni in 
rezervni sklad ter pospešena amorti
zacija), kar je za 37 % več kot lani. 
Povprečno vložena poslovna sred
stva pa so se povečala za 21 %, tako 
da je izračunan kazalnik dober.

Zora Vehovec
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Največja delovna organizacija 
v Sloveniji je GRADIS

Gradbeništvo
Jugoslavije

V vseh primerjavah je Gradis v 
letu 1980 malo nazadoval, predv
sem zaradi zastoja v investicijski iz
gradnji.

Med gradbenimi organizacijami v 
Jugoslaviji je na 6. mestu. Tako kot 
doslej, se moramo tudi letos vprašati 
koliko so primerljive nekatere 
SOZD, ki se primerjajo v pregledni
ci. Na primer v SOZD GIPOSS je 
vključena tudi DO SCT, ki se zato 
dvakrat pojavi.

Leta 1979 je bil Gradis na 52. 
mestu med največjimi OZD v Jugo
slaviji, zdaj je na 64. mestu po rangu

kot ga objavlja revija »Ekonomska 
politika«. Po družbenem proizvodu 
je bil leta 1979 na 54. mestu, leta 
1980 pa na 62. mestu.

Za Gradisom sta še dve gradbeni
ški organizaciji iz Ljubljane, IMP na 
73. mestu (po družbenem proizvodu 
na 40. mestu) in SCT na 79. mestu 
(po proizvodu na 83. mestu).

Pomembni so primerjalni podatki 
Gradisa s poprečjem 21 največjih 
gradbenih organizacij Jugoslavije. 
Po celotnem prihodku smo ustvarili 
11 % več, eno leto prej pa kar 36% 
več. Pomembnejši je družbeni proi
zvod, katerega smo ustvarili celo 
1 % manj kot poprečno v vseh 21 
organizacijah; leto prej pa 13 % več.

Edino pri poslovnih sredstvih so ob
držali za 19% nadpoprečno raven 
predvsem po zaslugi visokih obrat
nih sredstev v Gradisu. Nazadovali 
smo tudi po številu zaposlenih od 
80% na 78% poprečne organizaci
je-

Za nas najmanj ugodno pa je v 
nazadovanju po dveh pomembnih 
kazalnikih. Donosnost (rentabil
nost) sredstev se je v primerjavi s 
poprečjem 21 največjih organizacij 
poslabšala od indeksa 96 na 84. Tudi 
produktivnost, kjer smo še nadpo- 
prečni, se je znižala od 141 na 127.

Rang donosnosti je na repu — 17 
(leta 1979 tudi 17), po produktivno-

NAJVEČJI V GRADBENIŠTVU JUGOSLAVIJE
*. Družb. pro. Rang

Rang nri rta dono-
78 79 80 Ime, sedež In vrsta Celotni Družbeni Poslovna Število sred. del.

OZD prihodek proizvod sredstva delavcev 7:8 7:9 H) 11
1 2 3 4 5 6 7 8 ' 9 10 “ 11 .12 13

1 1 1 25 ' GIPOSS Ljubljana SOZD 19.674 5.516 12.733 18.481 0.43 298 16 52 3 41 IMOS Ljubljana SOZD 12.125 4.071 7,618 13.558 0.54 301 11 4
4 2 3 46 Hidroelektra Zagreb SOZD 10.898 3.131 10.980 12.358 0,29 253 20 9
3 6 4 61 Industrija Zagreb DO. 8.693 2.24.8 . 4.433 9.288 0.5.1 242 13 136 5 5 63 »25. maj« Split SOZD 8.224 2.746 5.164 11.192 0.53 245 12 11
5 4 6 64 Gradis Ljubljana DO 8.141 2.344 5.595 7.489 0.42 313 17 , 3

10 7 7 73 IMF Ljubljana » SOZD 7.647 3.220 5.186 7.980 0.62 404 7 1
8 79 SCT Ljubljana DO 7.505 2.006 5.315 6.340 0.38 316 18

8 9 9 92 Kongrap Beograd SOZD 6.592 1.944 3.873 9.141 0.50 213 14 16
9 8 10 94 Monting Zagreb SOZD 6.569 2.880 5.182 9.431 . 0.56 290 10 6

14 11 98 Medjimurje Čakovec DO . 6.365 1.482 41(204 6826 0.35 217 19 15
12 1 1 12 101 R. Mitrovič, Beograd DO 6.140 1.779 2.099 7.224 0.85 246 2 10n 12 13 110 Pel agonija Skopje DO • 5.596 1 658 2 289 1 1.449 0,72 145 5 21

20 14 J14 Lovčcninvest Titograd SOZD 5.493 1.976 2.923 1 1.036 0.68 179 6 19
15 15 1 16 Koza ra Banja Luka SOZD 5.490 2.209 2.703 14.114 0.82 157 3 20

17 13 16 123 Rad Beograd DO 5.179 1.949 2.572 7.532 0.76 259 4 8
15 ~ 10 17 127 Hidrotehnika Beograd SOZD 5.043 2.185 4.478 1 1.445 0.49 141 . 15 18
16 17 18 135 Tempo Zagreb DO 4.857 1.633 •2.685 7.307 •k 0.61 223 8 14
11 16 19 137 Rijcka-gradnja Rijeka SOZD 4.661 1.457 2.461 6 853 0.59 213 9 17
18 18 20 138 Trudbenik Beograd DO 4.562 1.870 , 1.927 6.976 0,97 268 1
— — 21 140 Banat Kikinda DO 4.450 1.252 4,688 . 5.148 0.27 . 243 . 21 12

Poprečje 21 OZD 7.329 2.360 4.719 9.603 0,50 246
Indeksi Gradisa 1980 I 1 1 99 119 78 84 127 — . —

1979 1.16 113 119 80 96 >41 -r

NAJVEČJI V JUGOSLAVIJI IN SLOVENIJI

78
Rang SFRJ

79 80 SRS Ime. sedež in vrsta
OZD

Celotni
prihodek

Družbeni
izvod

Poslovna
sredstva

Število 
delavcev ,

Družb. pro.

sred. del.
7:8 7>9

Rang

dono-

10 P 11
1 . 2 3 • 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13
1 1 1 IN A Zagreb SOZD 148.713 29.282 97.029 28 674 0.30 1.021
3 . 2 2 Nattagas Novi Sad SOZD 139.734 12.846 65.628 17.658 0.20 727

3 3' RMK Zenica SOZD 67.553 12.803 65.752 39.201 0.19 327
5 4 Encrgoinvest Sarajevo SOZD 62.364 13.458 54.780 39.416 0,25 341

4 4 5 RTB Bor SOZD 56.310 9.189 36 126 23.202 0,25 39b-
6 6 6 Šipad Sarajevo SOZD 48.629 15.118 39.847 72.224 0.38 209
8 7 7 Makmetal Skopje SOZD 38.039 6.253 30.251 22.050 0.21 284
7 p 8 Crvena zastava Kragujevac SOZD 32.535 9.147 31.192 45.772 0.29 200 ’

10 9 9 1 Iskra Ljubljana SOZD 32.424 9.919 26.312 29.635 0,38 .135 10 1212 14 12 IA M Maribor SOZD 29.566 4.230 12.478 13.050 0,34 324 14 14
13 16 13 3 Slovenijales Ljubljana SOZD 28-892 5.791 19.541 15.391 0.30 396 16 8
9 13 14 4 Slovcn. želez. Ljubljana SOZD 28.239 7.552 21.518 1*8.077 0.35 418 12 514 12 17 ♦ -s Gorenje Velenje SOZD 26.896 4.629 16.266 , 16.557 .0.28 280 17 20

21 19 20 6 Unilcs Ljubljana SOZD 24.428 5.658 15,658 16.622 0.36 340 11 n36 37 25 - 7 GIPOSS Ljubljana SOZD • 19.674 5.516 • 12.733 18.481 0.43 298 5 18
27 29 33 8 Zdr. el. gosp. Slov. Mrb. SOZD 15.614 8.069 53.756 15.448 0.15 522 20
38 37 34 9 Zdr. pod j. stroj. Lj. SOZD 15.154 5.265 11.287 14 649 0.47 359 3 9
41 41 40 10 KIT Ljubljana SOZD 12.306 1.805 5.154 5.210 0.35 346 13 10
44 43 44 11 IMOS L jubljana SOZD 12.125 4.077 7.618 13.558 0.54 301 2 17
55 52 64 12 Gradis Ljubljana DO 8.141 2,344 5.595 7.489 0.42 313 6 16
64 71 67 13 REK Velenje SOZD 8.024 3.655 10.613 6.745 0.34 542 * 15 1

75 72 14 Sava Kranj SOZD 7.746 2.125 5.153 6.504 0.41 327 7 13
82 67 73 15 IMP Ljubljana SOZD 7.647 3.220 5.186 7.980 0.62 404 1 6

90 74 16 Agros Žalec SOZD 7.591 1.157 4.223 2.634 0.27 439 18 4
76 76 77 17 Unial Maribor SOZD 7.539 2.091 5.306 4.347 0.39 481 8 3

79 18 SCT Ljubljana DO 7.505 2.006 5.315 6.340 0,38 316 9 15
86 86 - 19 HP Ljubljana SOZD 7.034 - 2.075 4 617 5.229 0.45 397 4 7

80 80 93 20 IM V Novo mesto DO 6.973 1.754 6.778 6.018 0,26 291 19 19

išesti pa —3 (leta 1979 — 2), torej81 
vedno visok. ‘ j

Gospodarstvo 
Jugoslavije in Slovel#

Pri ‘največjih v Jugoslaviji pre<?” 
njačita dva »naftaša«. Pri ostal1 
prvih desetih tudi ni prišlo do P°' 
membnih premikov. Iskra kot naj' 
večja slovenska proizvodna organ1' 
zacija je v Jugoslaviji deveta. _

Med dvajsetimi najboljšimi '
jih je kar pet, to je četrtina iz.gra,’ 
beništva. Gradis je na 12. n>e. 
(leto prej na 13. mestu) in je naj' 
večja proizvodna delovna organi*8' 
cija v Sloveniji!!

Po donosnosti je na 6. mestu 0el° 
prej na 3. mestu), po produktivno* 
pa na 16. mestu. Ker je bil Grad' 
leta 1979 na 8. mestu po produkt1'" 
nosti, vidimo, da smo zaznatnov*8 *
precejšen pad. Poleg večjega štev
manjših objektov v upadanju inve' 
sticij in nekaterih organizacijsk', 
slabosti pa še vedno zastojev vsje 
pomanjkanja materialov, gre tudi* 
večjo angažiranost skupin GG v R1 
1979, ki so ustvarjali družben pr°1- 
zvod, niso pa všteti med delavci- 

S prikazanimi rezultati in prime('
javami nismo zadovoljni, če ne
ker ne upoštevamo povečanje ob 
sega del v tujini v letu 1980 za bi’1*8 
50 %. V letu 1981 se bodo prikaza11 
gibanja nadaljevala.

Stane Uba11

Tudi na sejmu smo veliki
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Koper v borbi za svoj obstoj
Politični aktiv Gradisa postaja nestrpen spričo sorazmerno počasnega arbitriranja

dPiC!m.° podobnega stanja, so nam 
m 1 koperski delavci. Lanska ne- 
toH ■ ^ '^guba je bila resda pokrita, 
t- a '''ključno od naših Gradisovih 
čla 6 -ln‘^ or8anizacij ali kot je eden 
dito °iV samoupravnega organa Gra- 

a °ejal, da se je moralo naše ži-

vinče pasti po celi Sloveniji in še čez, 
da ga je bilo moč pomolzli v Kopru.

Več kot samoumevno je, da sora
zmerno majhen kolektiv ni mogel 
ustvariti sto milijonov izgube sam, 
pa četudi bi opravljali svoje delo 
skrajno malomarno in nekvalitetno. 
Nasprotno, investitor Ltika Koper, 
pri katerem je nastala skoraj celotna

Velika solidarnost

^jjPfVE<j£

Gradisovi delavci bodo 
glasovali »ZA«

V vseh družbenopolitičnih organizacijah, krajevnih skupnostih in 
delovnih organizacijah so bile živahne razprave o razpisu referen
duma za tretji samoprispevek v Ljubljani. Iz dosedanje aktivnosti in 
fazprav na zborih krajanov in zborih delavcev lahko ugotovimo, da 
Poteka dosedanja aktivnost ugodno in da sprejemajo predlog za 
uvedbo tretjega samoprispevka.

Prvi del razprave je bil sklenjen konec septembra. Tedaj so delovni 
ljudje in občani podali vrsto pripomb in predlogov za gradnjo objek- 
tov in sprožili več vprašanj. Na vprašanj a so dobili ustrezne odgovore; 
la nova vprašanja pa bodo podani odgovori vse do konca javne raz- 
Prave, ki bo trajala do samega referenduma — 22. novembra.

Delovni ljudje in občani so podali vrsto predlogov in pripomb tudi 
"a osnutek programa za zgraditev objektov družbenega standarda. Na 
Podlagi teh pripomb je bil izoblikovan izpopolnjen predlog programa, 
kiiobsega namesto 34 zdaj 40 objektov. Dodana je ena vzgojnovar- 
stvena ustanova, ena šola in štirje objekti, za katere bodo pripravili 
samo vso potrebno dokumentacijo. Ker pa so sredstva omejena, je 
bilo potrebno nekoliko skrčiti obseg nekaterih objektov.

Ena od bistvenih sprememb, ki so jo zahtevali delovni ljudje in ob
čani, pa je drugačen cenzus. V predlogu sklepa o razpisu referenduma 
je zdaj na njihovo zahtevo zapisano, da samoprispevka ne bodo plače
vali tisti, ki imajo manj kot 8.000 dinarjev mesečnega osebnega do
hodka ali manj kot 4.000 dinarjev na družinskega člana.

Pravkar teče drugi del javne razprave, v katerem naj se sleherni kra
jan seznani s predlogom za uvedbo samoprispevka. Na vsako vpraša
nje, ki se bo pojavilo v razpravi, bomo morali podati odgovor. Prav to 
Pa zahteva kar naj večjo zavzetost in pripravljenost vseh, ki te raz
prave vodijo.

Dosedanji potek priprav na referendum kaže, da je razpoloženje 
med občani ugodno. Kljub temu pa moramo še nadalje napraviti vse, 
da bo sleherni občan podrobno seznanjen z vsebino potreb na po
dročju družbenega standarda v Ljubljani in z vsebino programa, o ka
terem naj bi 22. novembra izrekel svoj »za«.

izguba na obali sipkih tovorov, je 
urajdno ugotovil, da je objekt izde
lan neoporečno (tehnični prevzem je 
bil brez pomanjkljivosti) in seveda 
izjemno poceni, to je pod ceno 
vrednosti.

Tako kot doslej, odkar gradimo 
koprsko pristanišče, ko ni bilo no
bene Sporne zadeve, ki je ne hi spo
razumno rešili, upamo tudi t/ pri
hodnje, da bo naš arbitražni spor 
rešen tako, da bodo upoštevane vse 
materialne resnice in plačano delo 
gradbincev v taki višini kot to vele
vajo gradbene uzance in kažejo po
datki o začetku, poteku in končanju 
del.

Politični aktiv Gradisa je nestrpen 
spričo sorazmerno počasnega po
stopka arbitriranja, ker:

1. inflacija jemlje vsem osmim ti
sočem Gradisovcem, ki so pokrili iz
gubo koprske enote, vsak dan težko 
zaslužene visoke zneske, kar se od
govorni delavci v Luki Koper in nji-*- 
hov član arbitraže premalo ali pre
več zavedajo in

2. ker smo nadaljevali z deli pri 
izgradnji obale, čeravno nismo imeli 
odgovora na našo zahtevo, zaveda
joč se ravno velike odgovornosti in 
škode, Hi bi jo zaradi zavlačevanja 
imela Luka Koper.

Gradisovci mislimo, da moramo 
družbenoekonomske zadeve, ki za
devajo veliko število delavcev, reše
vati bolj zavzeto. V nasprotnem se 
bosta morala politična aktiva obeh 
kolektivov pogovoriti zelo odkrito o 
teži odgovornosti posameznikov z 
vseh vidikov.

Letošnji tričetrtletni rezultat 
TOZD GE Koper je zadovoljiv in v 
povprečju gradbenih enot ter v 
skladu s planskimi nalogami. Če
ravno sanacijska komisija in odbor

ugotavljata še vrsto pomanjkljivosti 
kot so: večje število bolnih in starej
ših delavcev, sorazmerno veliko šte
vilo režijskega kadra, nedodelan 
obračunski sistem, težave s prizna
vanjem razlik v ceni in še druge, mo
ramo hkrati ugotoviti, da je zelo 
draga lanska šola (izgube) vendarle 
učinkovala v taki meri, da lahko zdaj 
ugotavljamo ne le povprečno zado
voljiv poslovni rezultat, ampak tudi 
večjo osveščenost kolektiva. Imeli 
smo že tudi vrsto seminarjev za teh
nični kader—in še jih bomo imeli — 
da bi tudi operativno vodstvo skr
belo za rezultate poslovanja 'naj
manj v taki meri, kot za rok in kvali
teto gradnje.

Ko je nedavno politični aktiv 
Gradisa razpravljal o neuspehu lan
skoletnega poslovanja v Kopru, je 
prav v pogledu odgovornosti padlo 
več bolj ali manj težkih besed. Kri
tika je padla na rodovitna tla. Za
vest, da je kolektiv v težkem polo

žaju in velika težnja delavcev, da se 
položaj pripravi ter dejstvo, da ko
prska tozd išče izhod v delu, dokazu
je, da se tudi »odgovorni« v Gradi
su, vse bolj zavedajo »odgovorno
sti« glede nastalega položaja. Zato 
nas vsako zavlačevanje arbitražnega 
postopka še bolj prizadene.

In kakšni so izgledi za leto 1982? 
Dobri in slabi? Dobri zato, ker je 
enota v povprečju bolje angažirana 
kot ostale enote. Slabe pa zato, ker 
se drugo leto pri precejšnjem ome
jevanju investicij nasploh, gradbin
cem ne obetajo nič kaj rožnati časi. 
Podrobnejše podatke o stanju in 
perspektivah GE Koper imajo v 
obliki posebnega poročila za sana
cijski odbor v vsaki TOZD.

Stane Uhan 
Lojze Cepuš

Sanacija uspeva ob znatni podpori vseh TOZD
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Iz ankete

Analiza počutja delavcev v ljubljanskih samskih
domovih

j\
V analizi dejanskega stanja sam

skih domov in delavskih naselij 
Gradisa, ki je bila objavljena v avgu
stovski številki Gradisovega vestni-; 
ka, smo primerjali dejansko stanje 
Gradisovih samskih domov z nor
mativi predpisanimi v »Samouprav
nem sporazumu o minimalnih stan
dardih pri urejanju stanovanjskih 
domov, provizorijev in delavskih 
naselij za gradbene delavce«.

Da bi dalje ugotovili želje, po
trebe in probleme — skratka po
čutje stanovalcev smo razposlali v 
samske domove na ljubljanskem 
področju anonimni vprašalnik, ka
terega rezultate smo uporabili za 
osvetlitev najbolj perečih proble
mov, s katerimi se soočajo delavci v 
teh domovih.

V tej analizi smo želeli osvetliti 
najbolj pereče probleme, s katerimi 
se srečujejo stanovalci posameznih 
samskih domov, zato smo vprašanje 
postavili tako, da smo dobivali od
govore v zvezi z:

Stanovalcev v sobi 
je preveč

Glede števila stanovalcev v eni 
sobi so odgovori različni. Če vza
memo število vseh delavcev, ki so 
odgovarjali na zastavljeno vpraša
nje v zvezi s (pre)zasedenostjo sob, 
vidimo, da je več kot polovica le-teh 
prepričanih, da so sobe prezasede
ne.

Vseeno je tretjina delavcev iz 
vseh treh samskih domov odgovo
rilo da so zadovoljni s številom so
stanovalcev v sobi, to je »zasluga« 
delavcev iz samskega doma v Kve
drovi, kjer so glede na »mladost« 
doma pogoji za bivanje dosti pri
mernejši kot v samskih domovih 
Bavdkove in Mislejeve ulice.

Ne samo vzmetnica, odeja in bla
zina, pač pa tudi ostala pripadajoča 
ali bolje povedano, za normalno živ
ljenje nujna oprema v sobah je 
pogoj, da lahko še govorimo o spre
jemljivih življenjskih pogojih v sam
skih domovih. Poudarjamo pa, da je 
opremljenost sob le eden od mnogih 
faktorjev, ki jih moramo v vsej nji
hovi pomembnosti upoštevati pri 
analiziranju življenjskih pogojev 
delavcev, ki začasno ali stalno prebi
vajo v samskih domovih.

Celodnevne prehrane ni
Celodnevna organizirana pre

hrana delavcev ljubljanskih samskih 
domov je zelo pereč problem. Na 
vprašanje, kako se hranijo, so de
lavci odgovorili takole:

— redno jem v restavraciji druž
bene prehrane — 4 %

— občasno jem v restavraciji 
družbene prehrane — 23 %

— hrani se v domski menzi —
— kuham si sam — 8 %
— kupujem suho hrano v trgo

vini — 60%
Iz gornje tabele je razvidno, da je 

način prehrane delavcev samskih 
domov povsem neurejen. Taka neu
rejenost prehrane, kjer večina de
lavcev uživa namesto svežih, toplih 
in kalorično dovolj bogatih obrokov 
suho hrano, je nedopustno in škod
ljivo.

Poleg počitka je prehrana bistveni 
faktor pri obnavljanju človekove 
življenjske energije. Zato je nujno 
potrebno skrbeti 'za urejeno pre
hrano vseh ljudi, tako tudi stanoval
cev samskih domov.

Čajne kuhinje 
zapostavljamo

Pri ogledu ljubljanskih samskih 
domov, še bolj pa pri sami obdelavi 
vprašalnikov, smo ugotovili, da se v 
le-teh samskih domovih vprašanje v 
zvezi s čajnimi kuhinjami zapostav
lja. Konkretno: čajne kuhinje imajo 
samo v samskem domu v Kvedrovi 
ulici, dočim so delavci v Mislejevi in 
Bavdkovi ulici prikrajšani tudi za ta 
minimum »udobnosti«.

Iz odgovorov vidimo, da bi bile 
čajne kuhinje še kako potrebne, saj 
bi si več kot 45 % anketirancev z ve
seljem pripravljalo večerje. Za 
druge obroke je bilo manj zanima
nja, kar je z ozirom na zaposlenost 
stanovalcev razumljivo.

Vzrokov za takšno željo po čajnih 
kuhinjah je več, najpomembnejša 
pa sta finačna plat in okusnost doma 
pripravljenih obrokov.

Očitno je, da so delavci, kar se tiče 
organiziranosti prehrane v nezavidi- 
ljivem položaju. Dejstvo je, da si 
80% anketirancev želi okusno in fi
nančno dostopen ter urejen način 
prehrane. 310 od 385 jih je odgovo
rilo, da bi se želeli hraniti v domski 
menzi.

V zvezi s prehrano lahko zaklju
čimo, da se kljub stalnemu dogovar
janju okoli problema s prehranjeva
njem delavcev samskih domov kot 
tudi ostalih delavcev, ni ničesar sto
rilo. Urejenost prehrane ne bi po
menilo le bolj humano obravnava
nje življenjskih razmer delavcev, 
pač pa bi bil to tudi korak k izboljša
nju razmer tako z zdravstvenega sta
lišča delavcev kot ekonomsko-go- 
spodarskega stališča tozd, oz. de
lovne organizacije, pri čemer sploh 
ne bomo omenjali na večje storilno
sti niti manj izgubljenih ur zaradi 
bolniškega staleža in ostalih pozitiv
nih učinkov.

Osebna higiena
Pri vprašanju osebne higiene smo 

vprašanje kopalnic in pralnic obde
lali že v prejšnji analizi, kjer smo 
prikazali ne samo koliko je prh, oz. 
kopalnih kadi, pač pa tudi število 
stanovalcev na eno prho.

Tako kot smo pri zgoraj omenjeni 
analizi prikazali, da noben od treh 
domov ne dosega predpisanih norm 
(na 10 do 15 postelj ena prha) tako 
smo tudi v odgovorih v tej analizi 
ugotovili, da je kopalnic, oz. prh 
premalo. Vendar to ni najbolj pereč 
problem v zvezi z osebno higieno. 
Bolj kritično je stanje pri pranju 
osebnega perila.

Na tem področju so delavci pre
puščeni sami sebi, saj so stanovalci v 
večini prisiljeni, da si sami perejo 
kot »vedo in znajo«..To pomeni, ali 
da si perejo sami ali da nosijo svoje

osebno perilo ob občasnih obis*^ 
domov. Od vseh treh domov ifflrf 
samo v samskem domu v K vedro) 
prostor, ki je namenjen prani1 
osebnega perila, vendar so tam ‘l 
pralna korita.

Še nekateri problemi
Poleg omenjenih problemov 81 

delavci v anketi zpostavili tudi vpfa 
šanje premajhnih garderobnih oma' 
v sobah, hišnega reda, veliko je bi* 
tudi pripomb v zvezi s telefonom, ^ 
bi delavci želeli, da je v vsake11 
domu postavljena vsaj ena rnedkr3' 
jevna govorilnica, s tem da stanov3, 
lec samskega doma ne more imet 
obiskov, ker ne obstaja posebo3 
soba za obiske in da so slabe možn°' 
sti športno rekreativnih in kulturni 
dejavnosti. . .

Marko Fi*a

-I,

Priznanje za 30 let dela v Gradisu je letos prejela tudi Slava OberleM

Trideset let v Gradisu
V tem času se po tozdih spominjamo tudi vseh tistih, ki so pri Gra

disu 10,20 ali 30 let. Tudi v GE Maribor so prejšni petek svečano raz
delili priznanja vsem tistim, ki so toliko časa ostali zvesti kolektivu.

Posebna pozornost je veljala tridesetletnikom. Se dobro, da so jim 
priznanja podelili javno, saj drugače jim še vsi verjeli nebi, da so že to
liko stari (pardon — mladi). Tistih, ki so pri GRADISU 10 let, jih je 
bilo kar46. Dvajset let delovne dobe pri podjetju pa je slavilo 22 de
lavcev. Tistih »najstarejših« pa je bilo samo 11. Mislim, da si zaslužijo* 
da jih kar imenujemo.

To so: Anton Andrejek, Alojz Ciglar, Ema Jambrošič, Ivan Kipri- 
vec, Zlatko Koren, Zvonko Novak, Slavica Oberleit, Ivan Rihtar, 
Marjan Starovasnik ter Ivan Soltič. Trideset let delovne dobe pri istem 
podjetju ni kar tako. Zato smo lahko upravičeno ponosni na njih, saj 
so se v tem času prekalili v prave gradisovce od katerih se lahko vsi 
marsičesa naučimo. Ne vem če je sploh k temu dodati še kaj? Mislim* 
da jim lahko tako enim kot drugim čestitamo k jubileju in jim zaželimo 
še dosti uspehov pri njihovem nadaljnjem delu.

Franjo Štromajer
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Gradis in Borštnikovo srečanje
Pred dnevi se je končalo 16. 

Borštnikovo srečanje v Maribo
ra. To je 10-dnevni teatrski pre
gled in manifestacija, ki že nekaj 
,ez nt*zaj razživijo Maribor in do- 
.nj del naše republike. Skupaj 

!<■ bilo prikazanih kar 142 prire- 
dttev, od tega 22 najboljših pred
stav slovenskih poklicnih gleda
lišč.

Otvoritvene slovesnosti se je 
udeležila tudi članica sveta fede
racije Lidija Šentjurc, ter ostali 
ugledni kulturnopolitični delavci. 
Odprli so tudi razstavo o našem 
Partizanskem gledališču, katero 
le. predstavil nekdanji član igralec 
Aleksander Valič. Na svečani 
otvoritveni slovesnosti so odkrili 
doprsni kip pokojni dobitnici 
Borštnikovega prstana Savi Se
verjevi.
. V času od 21. do 30. oktobra se 
le zvrstilo rekordno število pred
stav, ki so imele preko 35.000 
obiskovalcev. Nastopali so v gle
dališčih, šolah, vrtcih, bolnicah, 
gostilnah in na kmetijah.

Tudi gradisovi delavci so si 
ogledali veliko teh predstav, saj so 
prav v Mariboru »tesno povezani 
z gledališčem«. Tozd gradbena 
enota gradi namreč že nekaj časa 
novo gledališče. Pravim že nekaj 
casa, ker vedno znova in znova 
zmanjka denarja, čeprav ne bo 
nJti senca CANKARJEVEGA 
DOMA v Ljubljani. BO samo 
kulturnejše i varnejše od prejšnje
ga. Brez orgel, kičastih lestencev,

ter drage uvožene opreme. Bo pa 
teater, na katerega bo Maribor 
ponosen. Da Maribor potrebuje 
tak kulturni hram, je pokazalo le
tošnje Borštnikovo srečanje in ce
loletno dobro obiskane predsta
ve. Tega se zavedajo tudi gradi
sovi delavci, ki hitijo z deli koli
kor se le da. Opraviti je potrebno 
obsežna sanacijsko dela, saj se 
nova zgradba veže na stari del 
gledališča, ki je tako dotrajan, da 
je bilo bivanje v njem celo nevar
no. Tudi v kulturi se režejo ra
zlično debeli kosi kruha. Težko je 
prit do debele režete. O težavah, 
ki spremljajo gradnjo maribor

skega gledališča, so seznanili tudi 
članico sveta federacije Lidijo 
Šentjurc, ki si je po svečani otvo
ritvi letošnjega Borštnikovega 
srečanja ogledala gradbišče.

Letošnja dobitnica Borštniko
vega prstana je dramska igralka 
Vladoša Simčičeva, dolgoletna 
članica Mestnega gledališča ljub
ljanskega. Zdaj, ko je v pokoju, 
nastopa le še občasno, »navadno 
takrat, ko se zbero nekdanji borci 
in mladina, ki jo vabijo 'izročila 
osvobodilnega boja«, je zapisal v 
utemeljitvi nagrade akademik dr. ■ 
Bratko Kreft.

Franjo Štromajer

Gradnja SNG v Maribora

i • 1

Novice iz 
gradbeništva
Tunel pod kanalom 
La Manch

Že nekaj let je aktualna gradnja 
podmorskega tunela med Anglijo in 
(Francijo, kako pa sedaj stvari stoje 
bodo z deli verjetno začeli konec 
prihodnjega leta, saj morata na pro
jekt dati končno oceno še obe vladi. 
Predvideva se gradnja dveh tunelov, 
na mestu kjer je razdalja med An
glijo in Francijo najmanjša, to je 
samo 34 kilometrov. Prvi in večji 
tunel je predviden za železniški 
promet, drugi manjši pa bo uporab
ljen kot servisni tunel za prvega. S 
tem tunelom bi bila preko francoske 
železniške mreže povezana Velika 
Britanija z vso Evropo. Strokov
njaki predvidevajo, da bodo za 
gradnjo tega tunela porabili naj
manj 8 let.

Prvo plavajoče mesto 
na svetu

Znani japonski arhitekt Tošio Mi- 
cuta je pred kratkim končal detaljno 
študijo za gradnjo prvega plavajo
čega mesta na svetu. Če bo projekt 
potrjen, bi tako mesto začeli graditi 
v Tokijskem zalivu. Projekt je nare
jen za mesto z najmanj milijon pre
bivalci. Mesto bo organizirano tako, 
da bo imelo vse ustanove kot ostala 
mesta na kopnem, pa tudi šole vseh 
stopenj, gledališča in opero, kine
matografe, trgovine, knjižnice in 
celo živalski vrt. Po projektu arhi
tekta Micute, bo tako mesto sestav
ljeno iz večjega števila trikotnih 
gradbenih kompleksov, ki bodo se
gali največ 800 metrov nad površino 
morja, tako mesto pa bi se lahko 
zgradilo v desetih letih. Arhitekt 
Micura in njegovi sodelavci se zave
dajo, da je ta projekt za sedanje čase 
zelo smel, vendar upajo, da bodo 
prva plavajoča mesta lahko začeli 
graditi koncem osemdesetih let in bi 
bila končana ob koncu tega stoletja.

Keramične ploščice 
Iz Pehčeva

Do konca letošnjega leta bo za
čela obratovati v Pehčevu pri Be- 
rovu nova tovarna keramičnih ploš
čic. V izgradnjo te tovarne je bilo 
vloženo 290 milijonov dinarjev. 
Letne zmogljivosti tovarne so 1,6 
milijona kvadratnih metrov stenskih 
keramičnih ploščic. Planirano je, da 
,bo okoli 250 delavcev v tovarni 
letno ustvarilo 250 milijonov celot
nega prihodka. S prodajo ne bodo 
imeli težav, saj so raziskave pokaza
le, da na našem trgu čutimo po
manjkanje keramičnih stenskih 
ploščic. Razen tega okolica Pehčeva 
je zelo bogata s surovinami za dolgo
letno izdelavo teh ploščic.

C. Pavlin
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Tudi Gradis na Učki
27. septembra so občani Istre, 

poleg praznovanja obletnice prik
ljučitve Istre k Jugoslaviji, slavili 
tudi uspešno delovno zmago. S tem 
dnem je bila namreč odprta nova 
cestna povezava od Lupoglava do 
Matulja s tunelom skozi Učko, ki je I 
dosedaj najdaljši cestni tunel v Ju
goslaviji. K temu praznovanju so se 
priključili tudi delavci Gradisa in 
sicer našega TOZD Nizke gradnje, 
saj so s svojim delom na posameznih 
premostitvenih objektih pripomogli 
k dokončanju tako pomembne 
cestne povezave. Delavci naše 
TOZD Nizke gradnje so izvajali 
dela na celotni zgornji konstrukciji 
viaduktov s škatlastimi nosilci na! 
delu ceste Lupoglav—Tunel Učka 
ali kot so imenovali ta del trase na 
gradbišču, na Istarski strani. Dela so 
pričeli izvajati že v letu 1981 in sicer 
z mesecem novembrom na najdalj
šem viaduktu v celotni trasi imeno
vanim viadukt preko proge Lupo
glav—Raša. Na tem objektu je naša 
TOZD izvedla celotno zgornjo kon
strukcijo vključno s prekladnimi 
elementi nad vsemi podporami.

Viadukt je speljan preko plazov- 
nega področja in železniške proge 
Lupoglav—Raša. Dolžina viadukta 
je 377 m in ima 14 polj. V objekt je 
bilo vgrajenih 84 kom. škatlastih no
silcev, katerih montaža se je vršila z 
jekleno montažno konstrukcijo, ki 
je bila izdelana v naših kovinskih 
obratih in se je na tem objektu prvič 
uporabila.

Poleg tega največjega objekta je 
naša TOZD sodelovala še na treh 
manjših objektih z izvajanjem zgor
nje konstrukcije in sicer na viaduktu 
Dolenja vas, podvozu Dolenja vas in 
nadvozu Prašiči.

Skupno je bilo vgrajenih v vse štiri 
objekte 130 kom betonskih škatla
stih nosilcev, ki so bili zlepljeni iz 
246 elementov. Vsi elementi so bili 
prepeljani po železnici iz Maribora 
do Lupoglava v skupni teži cca 6.000 
ton.

Prekladanje, razkladanje elemen
tov se je vršilo z avtodvigali tipa Pin- 
guely, dočim se je transport do 
samih objektov vršil z avtovlačil- 
cem. Na gradbišču je bilo v pop- 
vrečju zaposlenih 30 delavcev 
TOZD Nizke gradnje in do 10 de
lavcev TOZD SPO.

Od mehanizacije je bila uporab
ljena nova 60t jeklena montažna 
konstrukcija, avtodvigalo Pinquely, 
Lorain 320, Lorain 30 H ter avtovla- 
čilec znamke Mercedes.

Delavci so imeli zelo dobro ure
jene stanovanjske razmere, saj so 
stanovali v hotelu Kaštel v Motovu- 
nu. Gradbišče je bilo oddaljeno od 
stanovanja 40km. Na delo in z dela 
od hotela je bil urejen prevoz z av
tobusom. Prehrana je bila dobra, le 
količinsko ni povsem ustrezala vsem 
zaposlenim.

Ob zaključku si želimo, da bi naša 
TOZD sodelovala pri čim več tako 
pomembnih objektih, kot so bili ti 
na območju Istre.

Zvonko Zemljič, gr. inž.

KRAJEVNA SKUPNOST. 
GORdE* POČE»‘•TritEBEISiee

PODELJUJE

PRIZNANJE
j

ZA USFKŠN0 06LO PR» iZGRAOKH CESTEwTF68E*tiK ,CO»J€.POCe j

C3IP GRADIS - LJUBLJANA
STRCMNOraO^ETNi OBRAT-STROJNIK- TACE« STANE

5*«EO$£Df«X <*R»08EN«»A. 
ODSOSA- PSEDSEONSK S KS

Večkrat radi posplošimo, če imamo namen nekoga grajati, najrajši 
govorimo o množini. Največkrat pa je to krivično, ker so le gotovi lju
dje oziroma delavci pridni in vzorni. Ti ljudje se ne spreminjajo ne glede 
na težo dela ali denar, ki ga dobi v žep. Redko kdaj se mogoče nekdo 
mimogrede spomni ali omeni njegovo pridnost, vendar nič več. Težko 
je izreči skromno pohvalno besedo, ki nič ne stane in bi dostikrat zado
stovalo ter tudi mnogo zaleglo vsaj so običajno ti ljudje tudi skromni.

Bila je dana tudi pobuda že pred leti, da bi se podelilo ob neki sveča
nosti ali jubileju priznanje v obliki diplome ali plakete, če že ni mogoče 
dati denarne nagrade. Znano je, da večina stvari ostane pri besedah le 
malo pri dejanjih. Večkrat se celo bolj krivično obnašamo do teh ljudi 
kot do tistih, ki zaslužijo grajo. Torej smo v tem oziru zelo skopi, varču
jemo z pohvalami in besedami tam, kjer bi pa dejansko morali, pa je vse 
drugo prej kot varčevanje.

S tem uvodom predstavljamo naše vestne in vzorne upravljalce raz
nih strojev, ki so s ču vonjem *p ra vil n im upravljanjem in vzdrževanjem 
mnogo prihranili Gradisovi skupnosti. Če upoštevamo čas, ko so na
domestni deli za stroje tako problematični, saj jih ni ne na domačih še 
manj pa na tujih policah, da o ceni ne govorimo, je dobrodošel vsak 
prihranek v kakršnikoli obliki.

Izjemni delavci, ki jih predstavljamo, niso tega dosegli v kratkem 
času ampak v daljšem obdobju, torej pri opravljanju svojih delovnih 
nalog.

Postavlja pa se vprašanje, kaj pa smo mi ostali naredili, največkrat še 
tistega ne, kar je v dnevnih nalogah, za kar dobimo plačilo.

Vsi delavci v proizvodnji in administraciji lahko nekaj storijo na 
izboljšavi in prihranku, saj smo v obdobju splošnega varčevanja.

Voznik Milan Krevs je z vozilom znamke mercedes od leta 1975 pa do 
danes prevozil preko 260.000 km brez večjega popravila. Delavci 
TOZD SPO se za veliki prihranek in vzorno vzdrževanje iskreno zah
valjujejo

Tudi strojniki v boju 
za stabilizacijo

9(
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Potreba jih je prisilila k razmišljanju o izdelavi skladiščne dvigalne na
prave. Dvigalna naprava je biia kmalu po zamisli izdelana in s tem 
ustvarjen tudi lep prihranek. Prihranek sta ustvarila Lojze Kobal in 
Oto Lajmzner
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Dvoetažni most lepo 
napreduje

Mariborski prometni vozel se počasi odvija
Gradis tozd NIZKE GRADNJE 

Maribor gradi v Mariboru most, ki je 
Po svoji konstrukciji nekaj poseb
na. Dvoetažni most, tako se most 
‘Ijenuje, bo v veliki meri razbreme
ni dosedanja mostova, ki nista več 
^ogla naraščajočega prometa’. 

Prav sedaj končujejo še zadnja 
na podporni konstrukciji obeh 

etaž. Manjka samo še eno polje in 
jPcdtem ko boste to brali, bo tudi to 

. kraja zmontirano. Tako bo spod- 
n]a etaža pokrita z vzdolžnimi no- 
jj*®* še ta mesec. Delavci NIZKIH 
GRADENJ položijo dnevno po dva 
n°silca. Vseh nosilcev v spodnji 
etaži bo 38.

Zgornja etaža pa bo vsebovala kar 
d vzdolžnih nosilcev, ki bodo 

‘Montirani predvidoma do konca 
januarja prihodnjega leta. Dela 
°do v tem zimskem času predvsem

odvisna od vremena. Gradisovci 
upajo, da ne bo prevelikega mraza, 
ker bi to še kako vplivalo na končni 
rok izdelave mostu. Ta je predviden 
za 22. julij prihodnje leto. Treba bo 
pohiteti in i nadoknaditi zamujeno. 
Kar se tiče Gradisa, ne zamujajo. 
Zavlekel se je že pričetek del in tega 
je treba nadoknaditi.

Dvoetažni most, je le del rešitve 
mariborskega prometnega vozla, ki 
se v tem času počasi a vstrajno od vi' 
ja. Škoda je le, da ne bo uresničen 
celotni projekt avto ceste in hitre 
ceste skozi Maribor, zaradi dobro 
znanih stabilizacijskih razmer. Tako 
bomo imeli v Mariboru še en objekt, 
ki ne bo končan po prvotnih načrtih, 
s tem pa je vprašljiva tudi funkcio
nalnost celotnega prometnega reži
ma.

Franjo Štromajer

Strokovna ekskurzija
TOZD GE Ljubljana je organizi

ra za delovodski in tehnični kader 
tokovno ekskurzijo. Start je bil 

,!.ed našo centralo na Šmartinski 
iJ4a,2 i 9.1981 ob 6. uri, kjer smo 
e obrali in zapeljali proti Mariboru. 

Maribor je mesto, ki bi se ga mar
njo rad podrobneje ogledal in 
Poznal njegove znamenitosti, ven- 
ar smo se tokrat odpravili na grad- 
'^e> na mesto izgradnje dvoetaž
na mosta, ki ga gradi TOZD GE 

'zke gradnje Maribor.
Ker je voznik fant od »fare« smo v 

Vjariboru bili že ob 9. uri. Tovariši iz 
aribora so nas prisrčno sprejeli irt 

Pozdravili, ter v prostorih pisarn 
Fadbišča izčrpno povedali o poteku 

načinu gradnje ter o pomembno
st vgradnje takega objekta. Potem 
fno se sprehodili po starem mostu in 
1 ogledali obrise novega, ki bo lahko

rečemo za večno zamenjal starega.
Po ogledu in posnetku za spomin 

smo se oprostili od tovarišev iz Ma
ribora in še enkrat iz avtobusa po
gledali Maribor, pravim iz avtobusa, 
ker nam čas.ni dopuščal drugače. 
Želeli smo si ogledati še sejem grad
beništva in gradbenih materijalov v 
Gornji Radgoni.

Prišli smo in si ogledali, posebno 
smo bili zadovoljni, ker smo tudi na 
prostoru rezerviranem za Gradis 
imeli kaj videti. Po kosilu smo se od
pravili proti Ljubljani, vendar so po
stanki v mestih čez katere smo se pe
ljali bili takrat pogosti, zato smo si 
pred Ljubljano še večerjo zaužili in 
srečno pripotovali v Ljubljano. Bili 
smo veseli, ker je tudi vreme bilo 
lepo in ker je vsak posameznik s to 
ekskurzijo nekaj pridobil.

Milenko Nikič

To ostrešje je bilo Izdelano že v novem obratu

V Ravnah zgrajen nov 
tesarski obrat

Večletno dogovarjanje o ustano
vitvi in potrebi po tesarski delavnici 
v Ravnah, se je uresničilo. V novem 
obratu smo združili lesno dejavnost, 
poprej razdrobljeno po posameznih 
delavnicah.

Osnovna dejavnost obrata bo 
kritje potreb gradbišč, predvsem s 
tesarskimi izdelki. Obrat je prirejen 
za izdelavo vseh vrst opažev, od kla
sičnih do velikotablastih, izdelavo 
strešnih konstrukcij, ter druge lesno 
mizarske galanterije za potrebo 
tozda.

Strojna opremljenost je za tre
nutne potrebe zadovoljiva, raču
namo pa mehaniziranost s časom in 
možnostmi dopolnjevat. Z razširi
tvijo" obsega del naj bi obrat prevzel 
v upravljanje poleg opažev še ves 
podporni in odrski material.

Z ustanovitvijo združene tesarske 
dejavnosti v obratu, računamo na 
kvalitetnejšo izdelavo opažev, pri
hranek na času in materialu predv
sem lesa, ter hitrejše kroženje opaž
nih materialov.

še nekaj o samem 
objektu

Tesarski obrat je zgrajen v sklopu 
baze Log. Zgrajen je bif hitro in kva
litetno, s tehnološko razporeditvijo 
postrojenja. Sam objekt meri 720 
kvadratnih metrov zaprtih prosto
rov ter 180 kvadratnih metrov po
krite delovne površine.

V samem objektu so tudi vsi po
možni prostori, to je brusilnica, 
manjša mehanična delavnica, kom- 
presorska postaja, priročno skla
dišče za ročno mehanizacijo, drobni 
material, sanitarije ter obratna pi
sarna.

Najpomembnejši del teh pomož
nih prostorov bo brusilnica, za ka
tero bomo v kratkem dobili avto
matske stroje za brušenje strojnih 
rezil ter razperitev in brušenje krož
nih listov, kar bo zelo koristno tudi 
za gradbišča.

Vse zastavljene naloge bo možno 
uspešno opravljati le s pomočjo vseh 
naših gradbišč.

Rudolf Ludvik

Nov tesarski obrat za TOZD Ravne
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Kako najučinkoviteje skrajšati čas 
sestankov za, reševanje problemov

Ali vas sestanki utrujajo? Ali bi lahko bili krajši, učinkovitejši, zanimivej
ši? Ali se vam kdaj zdi prisotnost na sestanku izguba časa? Kako je potrebno 
voditi sejo ali sestanek? Kako lahko postanemo dobri sodelavci na sestan
kih?

—

■4

Po daljšem raziskovanju jc ek
spert združenih narodov za pomoč 
deželam v razvoju dr. Bauruk prišel 
do zaključka, da razni sestanki v ve
likih podjetjih trajajo dalj časa, kot 
je to dejansko potrebno. Na takih 
sestankih so običajno angažirani 
ljudje, katerih čas je 'dragocen in 
drag, kot so različni strokovnjaki, 
znanstveniki, vodilni delavci in 
drugi. V ta namen je izvajal prouče
vanje s psihološkega vidika, ki je 
pokazalo, da se čas sestankov lahko 
skrajša na polovico, še posebno se
stankov, na katerih se rešujejo ra
zlični problemi. V času od 15 do 20 
let je prisostvoval takim sestankom 
v različnih delih sveta in na osnovi 
tega z grupo ekspertov izdelal elabo
rat.

KAKO NAJUČINKOVITEJE 
SKRAJŠATI ČAS SESTANKOV?

1. Problem se mora postaviti kot 
dejstvo in ne kot vprašanje. Na pri
mer:

NE »ZAKAJ NISMO IZPOL
NILI PLANA?«

TEMVEČ »NISMO IZPOLNILI 
PLANA ZA LETOŠNJE LETO!«

2. Vodja sestanka ne sodeluje v 
razpravi in mora biti popolnoma 
nevtralen. On edino daje besedo 
udeležencem in vodi razpravo.

3. Dolžnost vodja sestanka je:
a) postavlja probleme tako, da ga 

vsakdo lahko-razume;
b) on je tisti, ki mora skrbeti, da 

sestanek poteka v prijateljskem 
vzgušju;

v) skrbi za to, da se večkrat nare
dijo povzetki predloženih rešitev 
problemov in njihovih vzrokov;

d) ne sme zaključiti sestanka 
prej, dokler se ne opredelijo speci
fični načrti akcije.

4. Tudi zapisnikar ne sodeluje v 
razpravi. Njegova dolžnost je, da na 
kratko zapiše vse omenjene vzroke 
in rešitve. Njegove dolžnosti so:

a) zapisati vse omenjene vzroke 
in rešitve;

b) da jih med sestankom na za
htevo vodja sestanka prebere.

5. Na vsakem sestanku se najde 
neka oseba, ki želi neprestano govo
riti. Kaj narediti z njo? Najboljši 
način je, da se od take osebe zahte
va, da upraviči in dokaže svoje trdi
tve in izjave s kar največjim številom 
dejstev.

6. Nevarnost vsakega sestanka je
razhajanje in protislovnost. Kako se 
jim izogniti? Ob prvem primeru ra

zhajanja vodja sestanka zahteva, da 
te osebe dokažejo svoja/stališča z lo
gičnimi dejstvi.

7. Po mnenju dr. Bauruka bi se 
splošna formula za reševanje pro
blemov lahko delila na štiri vpraša
li^

— Kaj je problem?
— Kateri so vzroki za ta pro

blem? <
— Kakšne so mogoče rešitve?
— Kaj je treba narediti?

POMEMBNO: Niti en sestanek 
za reševanje problemov ne bo uspe
šen, če vodja sestanka čez teden ali 
dva, odvisno od narave problema, 
ne bo preverjallzvrševanje sprejetih 
akcij.

Po več letih proučevanja je tudi 
ugotovil, da se zapisniki sestankov 
ne vodijo urejeno in redno. Meni, da 
mora vsak udeleženec sestanka do
biti zapisnik.

Da bi olajšali delo zapisnikarja bi 
moral obrazec za vodenje zapisnika 
izgledati takole:

— sestanek; problem, ki se rešu
je, datum; kraj; čas, trajanje; navzo
či; vodja sestanka; zapisnikar; pov
zetek razprave; iznešeni vzroki pro
blema; predložene rešitve proble
ma; končna odločitev; načrt akcije; 
kdaj bo preverjeno — datum in od 
kdaj.

Kako je drag in zelo pomemben 
čas udeležencev, sej in sestankov, 
kaže naslednji primer:

Pred nekaj leti je neka danska 
firma razvila proizvodnjo specialnih 
ur, tako imenovanih ikonometrov 
(ura kompjuter). Uro lahko posta
vijo kamorkoli v prostoru, kjer po
teka sestanek in dela na sledeči 
način: izračunava povprečni oSebni 
dohodek vseh udeležencev na osno
vi ene minute in potem avtomatsko 
množi to povprečje s časom sestan
ka. Po petih letih je ta firma naredila 
pregled in ugotovila, da posamezni 
sestanki stanejo trikrat več, kot je 
vreden prihranek, ki je bil dosežen 
na osnovi odločitev na teh sestankih.

KAKO POSTANETE DOBER 
UDELEŽENEC NA SESTAN
KU?

1. Predhodno je potrebno poz
nati stvar, o kateri bo tekla razprava 
na sestanku.

2. Pojdite na vsak sestanek, da bi 
se nekaj naučili, pa tudi sami nare
dili vse, da bo vaš prispevek vreden
truda.

3. Bodite več kot samo posluša
lec (samo 10% razpoložljivega čaka

je potrebno za poslušanje — izkori
stite preostalih 90 %, da izpolnite to 
misel z vključevanjem Svojih lastnih 
izkušenj in znanj).

5. Spoznajte se z vodjem se
stanka pred začetkom sestanka.

6. Razmišljajte o tem, kar želite 
povedati in povejte jedrnato, zgoš
čeno in čim krajše.

7. Prizadevajte si, da bo vaš od
govor čim krajši (ne morete se veliko 
naučiti dokler govorite).

8. Preverite svoja stališča pred 
govorom, da se boste prepričali, če 
so v zvezi z razpravo.

9. Ne izgubljajte časa s prepiri za 
nepomembne stvari, ki niso v zvezi s 
sestakotn.

10. Govorite dovolj glasno, da se 
bo slišalo in dovolj počasi, da boste 
izgovarjali vsako besedo ločeno.

11. Ne izgubljajte glave, če se 
bodo vaše ideje delno spremenile ali 
celo ovrgle.

12. Spomnite se, da obstoji več 
načinov, po katerih lahko sodeluje
te, in sicer:

— iznašanje osebnega izkustva 
ali izkustva koga drugega,

— razčiščevanje stališč,
— postavljanje vprašanj,
— beležite misli, vendar pa ne 

bodite toliko zaposleni s tem, da ne 
boste imeli časa, da bi dojeli vse

Obvestilo bralcem

ideje, ki se ižnašajo,
— terjati od tovarišev na sestan

ku, da povedo svoja izkustva, še po
sebno, če ste prepričani, da so nji
hova izkustva pomembna za sesta
nek, ’

— zahtevati glasovanje P° 
nekem vprašanju, če želite vedet' 
mišljenje večine,

— Dodajanje note humorja se
stanku, vendar ta ne sme nikogar 
prizadeti.

13. Ne ugovarjajte tovarišu, do
kler popolno ne razumete njegovega 
stališča

14. Pri iznašanju svojih pogledov 
in stališč se poslužujte naslednje 
formule:

— vzrok, posledica, korekcij?'
— Kaj? Zakaj? Kako? Kdaj'

Kdo? Kje?
— obrazložite svoje stališče 'n 

mišljenje. Kako ste prišli do njega 'n 
zakaj mislite, da je to tako.

T5. Bodite pripravljeni spreme
niti svoja stališča, če so dokazi za to 
logično upravičeni.

16. Po vsaki seji, sestanku napi?1; 
te, kaj ste se na njem novega naučim

17. Po določenem času se p®" 
novno vrnite k tem beležkam, da j«1 
ne pozabite, kajti pravilo pravi: p°' 
mnenje pomeni — ponavljati, p°" 
navijati, ponavljati.

B. Bogdanovi

Tudi naše uredništvo 
za stabilizacijo

Tovarne papirja so se, tako kot vsi drugi, ki jim je kakorkoli mogo
če, vključile v naš izvozni program. Letos naj bi izvozile različnih vrst 
papirja za 300 milijonov dinarjev, zato pa bo na našem tržišču za 40% 
manj papirja. Tem prizadevanjem se je priključila tudi največja jugo
slovanska tovarna roto papirja Duro Salaj iz Krškega, od koder do
biva papir tudi tiskarna Ljudske pravice Ljubljana v kateri tiskamo 
Gradisov vestnik. Tiskarna je pozvala urednike vseh časopisov, ki jih 
pri njih tiskajo, da prisluhnejo potrebam izvoza in skrčijo obseg svojih 
glasil.

Temu primemo smo se opredelili tudi v našem uredništvu in že na 
seji v septembru podprli izvozna prizadevanja tovarne papirja in skle
nili večino številk Gradisovega vestnika izdajati tako kot že septembra 
in oktobra na šestnajstih časopisnih straneh, občasno in predvsem po 
potrebi pa bomo lahko izšli tudi kot do sedaj, na štiriindvajsetih stra
neh.

V uredništvu se zavedamo teh omejitev in bomo zato še bolj skrbeli, 
da ne bo trpela vsebina časopisa, da bo naš časopis tudi v bodoče bogat 
s prispevki iz vseh gradisovih tozdov in da bo informiranost naših de
lavcev, če ne boljša, potem pa vsaj taka kot dosedaj. .

Zato pozivamo tudi vse bralce in sodelavce Gradisovega vestnika, 
.da se družno vključimo v izvozna prizadevanja, kar v našem primeru 
pomeni vključevanje v varčevanje s papirjem. Dopisnike in vse ostale, 
ki želijo sodelovati z našim glasilom pa pozivamo, da to sodelovanje še 
okrepijo, pri čemer naj nas vse vedno bolj vodi načelo odgovornosti in 
kakovosti.

Uredništvo 
Gradisovega vestnika
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' 6°vcm gradbišču na Spodnji Huduj! v Celju, se dela s polno paro

Vzorno urejeno gradbišče 
spodnja Hudinja v Celju

K »Te t*n' smo obiskali novo grad- 
.. ^ na Spodnji Hudinji v Celju, 
,ier.^° kmalu začelo resno brnenje 
jjev in avtomešalcev. A kljub 
®niu, da je jesen že tukaj, ter da nas 

~”egle in dež opozarjajo na bližajočo 
86 zimo, bo treba delati naprej.
. Na gradbišču smo srečali glavnega 
clovodjo, tov. Dragomiroviča in 
ektorskega vodjo, tov. Jazbec Vili- 

:a 'nagnjenih nad kupom razstrtih
načrtov.
» Pohodu na gradbišče vsakemu 
akoj v oči pade primemo urejeno 

padbišče, ki je najbrž eno od naj- 
°°*j primerno urejenih gradbišč v

našem tozdu GE Celje.
Na gradbišču je vse urejeno in v 

najboljšem redu. Zaščitna ograja, 
opozorilne table, skladišče in po
sebno urejeni bivalni prostori kakor 
tudi garderobe in jedilnica. Narejeni 
so že posebni prostori za oblačila, 
predalčki za čevlje in podobno.

Na gradbišču ni bilo veliko delav
cev par strojnikov, ki so se mudili 
okrog ravnanja platoja in prostora 
za žerjavno progo. Tukaj bo stal nov 
stanovanjski objekt, za katerega že 
sedaj mnogi pravijo, da bo »lepotica 
hudinje«.

Zlatko Otomanček

bložbeni eksponati na velesejmu

Nove zimske obleke za 
delavce v Celju

Kmalu se bodo spet začele težave s snegom, ledom in mrazom. 
Kako je preskrbljeno za naše delavce v teh najhujših hladnih zimskih 
časih?! *"

Letošnje leto bodo naši delavci v Celju oblečeni v nove tople zimske 
obleke. Tako smo naredili velik korak naprej za varstvo in zaščito 
delavčevega zdravja. Zato upamo, da bo letošnjo zimo manj bolni
škega staleža. Zlatko Otomanček

Letošnjo zimo delavce v Celju ne bo zeblo, saj so dobili nove 
zimske obleke

Alj imamo preveč 
sejmov?

Medtem ko smo po številu telefo
nov na prebivalca Jugoslovani na 
dnu evropske lestvice — podobno je 
tudi z izumi in tehničnimi izboljša
vami in še s čem — pa smo že zdav
naj osvojili visoko mesto po številu 
sejemskih prireditev, ki jih organizi
ramo pri nas. Pa ni nam dovolj da 
smo dežela z velikim številom sej
mov in velesejmov in si zato priza
devamo, da bi prav mi imeli največ 
sejemskih prireditev na svetu. Tako 
visoka uvrstitev med dežele z naj
večjim številom sejmov nas seveda 
stane milijarde, učinki pa so vpraš
ljivi.

Statistični podatki kažejo, da v 
Jugoslaviji imamo vsako leto 120 
sejmov. Od tega jih je 95 etiketirano 
z nalepko »mednarodni«. Skupni 
seštevek dni, kolikor te prireditve 
trajajo je več kot 700 dni v enem 
letu. Iz števila sejmov, manifestacij, 
razstav, salonov itd. je razvidno, da 
je pri nas vsak tretji dan ena sejem
ska otvoritev. Neprimerno boga
tejše in bolj razvite države v svetu 
imajo manj sejmov kot mi, edino je 
Zvezna republika Nemčija s 181 
sejmi, od katerih je 101 mednarodni 
pred nami. Tako imajo Američani 
39 sejemskih prireditev letno, od 
tega samo 7 mednarodnih, Japonci 
pa imajo na primer le 6 sejmov, od 
tega štiri mednarodne. Svetovni se
jemski vodič nas dalje obvešča, da 
ima Anglija 85, Italija 53, Singapur 
33, Holandija 38 in Sovjetska zveza 
17 sejmov.

Večina naših sejemskih prireditev

se ponaša z zvenečo nalepko — 
mednarodni, saj se je večina organi
zatorjev potrudila in najpogosteje 
od vsepovsod pripeljala manjše za
sebnike in trgovce, da bi bilo zado
voljeno pravilom Mednarodnega 
združenja sejmov (UFI), ki določa
jo, da si sme sejemska prireditev na
deti ime mednarodna tedaj, če na 
njej sodeluje več tujih kot domačih 
razstavljalcev.

Pri nas ima Beograd največ se
jemskih prireditev in sicer 29, drugi 
je Zagreb 22, tretja Ljubljana 12, 
četrta Budva 10, sledita Maribor in 
Sarajevo 8, Skopje 7, Kranj 6, Gra- 
dačac 3, Leskovac in Subotica po 
dva itd.

Cena sejemskega kvadratnega 
metra se giblje okoli 1.500,00 dinar
jev, kar ni malo, pri tem pa je zani
mivo, da v večini primerov imajo de
lavci zaposleni pri sejemskih delov
nih organizacijah najvišje osebne 
dohodke v državi.

Tolikšno število sejmov je močno 
vplivalo, da so le-ti izgubili svojo 
vrednost in pomen. Po dobri stari 
navadi se Jugoslovani «še vedno 
množično udeležujemo sejmov, 
službeno seveda, množico obisko
valcev pa tja vodi pomanjkanje dru
gega razvedrila.

Tudi Gradis sodeluje na nekaj 
domačih in inozemskih sejemskih 
prireditvah, v glavnem s prikazom 
proizvodov naših obratov. O Gradi
sovem nastopu na sejmih pa več v 
prihodnji številki.
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NAŠI DELAVCI NA JUGU ITALIJE. SKORAJ 100.000 KV. METROV STANOVANJSKE POVRŠINE V 
DOBRIH 6 MESECIH. USPEŠNO MEDSEBOJNO SODELOVANJE NA DOHODKOVNIH ODNOSIH. 
KVALITETA IN ROKI SO VISOKO CENJENI NA ZUNANJIH TRŽIŠČIH. PRIDOBILI SMO SI ZAUPANJE 
INVESTITORJEV. BORBA NA TRŽIŠČU V ITALIJI JE HUDA, TODA VRATA ZA PREVZEM NADALJ- 
NIH DEL SO OSTALA ODPRTA.

Italija je dežela nasprotij. Sever se 
razlikuje od juga po pokrajini, go
spodarskih in političnih razmerah pa

tudi po mentaliteti ljudi. Prebivalci 
so prijazni in kontakti z našimi de
lavci so dobri. Na prsti, ki pokriva

izbruhano lavo (zlasti okoli Vezuva) 
uspevajo vinogradi, oljčni gaji, 
južno sadje, bolj proti potresnem 
področju pa so cela pobočja lešni
kov, orehov in kostanjev. Polja so v 
nižinah Campanije, in dobro obde- 

1 lana. V pokrajino je skladno polo
žena arhitektura mest, vasi in stavb, 
delo davnih rodov. Žal pa je bilo ve
liko tega porušeno — vina seveda ne 
manjka, zlasti pri kmetih, pa še pre
drag ni.

Kuhinja v bazi

Triindvajsetega novembra 1980 
se je v južni Italiji stresla zemlja. 
Vasi in mesta so bila porušena. 
10.000 mrtvih in tisoči in tisoči so 
ostali brez strehe nad glavo. Zima se 
je bližala, potrebna sta bila pomoč in 
sodelovanje. Italija se je zganila in 
klicala na pomoč tiste, ki so se v po
dobnih nesrečah že izkazali.

Naselja in vasi, ki so bila porušena

Gradis — Jelovica, ki sta imela za |a 
sabo že bogate izkušnje gradnje 
montažnih hišic na potresnem P°" 
dročju v Furlaniji, sta konkurirala111 
uspela. Za pridobitev takih in 
dobnih del v tujini, je potrebno ime1 
veliko znanja in poslovnih sposob
nosti. V okviru prvih razgovorov J 
bilo upoštevati ostro konkurenco- 
Prišlo je do raznih vprašanj, naspro
tovanj, različnih mnenj, toda 
končni fazi so zmagale reference, 
cena, roki in kvaliteta ter vstrajnos 
poslovodnih delavcev.

Pogodbe so bile podpisane po P°" 
sameznih občinah in junija let0’'

iavil1njega leta so se na gradbišču p°F_ . 
prvi Gradisovi in jelovški delavci, k* 
so daleč od doma našli skupni jezrk- 
In se danes med sabo v ničemer n 
razlikujejo.

Delo, ki smo ga ob podpisu P°' 
godbe (Gradis, Jelovica, Emona- 
TOZD Globus), prevzeli, je ogro
mno. V dobrih 6 mesecih je bilo po
trebno zgraditi 1583 objektov 5 
skupno 99.151 kv. metrov stano
vanjske površine. Objekti so raztrg 
šeni v 47 mestih in vaseh na razdal)1 
do 60 km od baze v Conzi Dell3 
Campania (oddaljenost enega grad
bišča od drugega dosega tudi l‘u 
km). Največ objektov na enem 
kraju se gradi v občini Calabrito y 
petih vaseh 308 objektov, sled1 
Conza z 210 objekti, Salza v 3 vase« 
z 113 objekti itd., delo seveda 111 
lahko, delavce priganjajo roki, kva
liteta pa tudi oddaljenost delovišč od
baze. Je pa dovolj dobre volje in h°- 
tčnja, da bodo objekti do rok°v 
končani. Od 60 drugih firm, ki go
dijo na potresnem področju znaj>a 
delež Gradisa in Jelovice, kar 30 %

Vse seje in sestanki so v n očmi* 
urah. Sestanek pri DE Pl ConstruC" 
tioni, Napoli se je začel ob 21.30 m 
je trajal do 24 ure. Navzoči so bili vs> 
predstavniki Gradisa in Jelovice tef 
oba investitorja s svojim advoka
tom. Na seji je bilo podano poroti*0 
o poteku gradnje, primopredaji li 
končanih objektov, obračunu del m 
nakazilu denarja. Govora je bilo 0 
ponudbi tipskih objektov ter o mož
nostih pridobivanja novih del. Raz
prava je bila burna, temperamentna, 
včasih tudi ostra, toda na splošn0 
zadovoljstvo vseh smo okoli ene ur6 
ponoči končno le večerjali. Ob tem 
pa je bilo izrečenih mnogo pohval
nih besed glede dela in naših odno
sov.

Kaj pravijo graditelji? Ing. Dra
gan Dodič. Usklajujem delo me°

ČL <
5
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radisom in Jelovico. Čeprav so tu 
bijf°fn' delavci iz skoraj vseh repu- 
dei. ln ve*- organizacij združenega 
v .a’ smo zelo homogena skupina. 
sy' smo kot eden. Vsak se zaveda 

f ija°^na*?8e in jo tudi vestno oprav- 
j • Delo je normirano in plačano po 

:a i 'nku v lirah. Slabega delavca, de
je n c.‘ sami izločijo. Norme pov- 

^ecno nreseoflin
1 sami izločijo. Norme pov

ili0';0 presegajo do 20%. Delamo 
1 °an> tudi sobote in nedelje naj

večkrat niso izuzete. K delu nas pri- 
ganja zavest, čas in zaslužek. Na de
loviščih so se zelo dobro obnesli 
skupinovodje. Trenutno je tu zapo
slenih 158 ljudi. Pri investitorjih 
smo si pridobili zaupanje in pohvalo 
— to pa je rezultat dobrih medse
bojnih odnosov.

O delu, življenju in rezultatih dela 
bomo še pisali.

Lojze Cdpuš

Iz KO Maribor NOE 
opaži za Irak

J

Izvoz je prioriteta sedanjega časa in tisti, ki izvaža lažje in bolje gospodari 
v sedanji precej težki gospodarski situaciji. Pred mesecem dni je iz Kovin
skih obratov Maribor šla na pot v Irak 70 tonska pošiljka elementov za noe 
opaže. Kupec je podjetje Slovenija ceste — Tehnika, ki bo opaže rabilo na 
enem izmed svojih gradbišč v Iraku. Do konca leta je v programu še ena taka 
pošiljka, v Kovinskih obratih Maribor pa upajo, da bodo to sodelovanje na
daljevali tudi v prihodnjem letu.

C. P.

0 sestanku v Conzi (Bari) od desne proti levi: Leopold Ilovar, ger. dir. Jelo
ve- Anton Demšar, direktor TOZD LIO, ing. Giani Beltrame, Lojze 
^Puš, direktor KSS, sedi ing. Dragan Dodič, vodja gradbišč.

I |B| m. m
mam
IT i 1 t I fffl1 1 I * ■

Iz KO Maribor NOE opaži za Irak

Stanovanjski, stolpiči 
v Koroški beli |

Pred Jesenicami v Koroški beli so delavci tozda GE Jesenice začeli fe
bruarja letos z izkopom za tri manjše stanovanjske stolpiče, v katerih bo 
skupaj 72 stanovanj. Investitor te gradnje je Železarna Jesenice, saj bodo v 
stolpičih dobili stanovanja njeni delavci. Dva stolpiča sta že pod streho, tretji 
pa je še v gradnji. V teh stolpičih bodo stanovali tudi delavci našega tozda, saj 
bo 12 stanovanj namenjenih za nje, da bi tako vsaj malo skrajšali precej 
dolgo vrsto čakajočih na družbeno stanovanje.

C. P.

Dva od treh stolpičev na Koroški beli
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SGP Tehnik podelil 
priznanje Kovinskim 
obratom Ljubljana

Ob praznovanju 30. obletnice de
lovne organizacije SGP TEHNIK se 
spominjajo prehojene poti od za
četkov razvoja gradbeništva pa do 
danes. Pri tem pa prav nič niso v 
ozadju organizacije, ki so z uspeš
nim sodelovanjem doprimogle, da 
se je SGP Tehnik postopno razvil 
tako, da predstavlja danes močno in 
sodobno delovno organizacijo, ki je 
'sposobna opraviti najzahtevnejša 
dela.

Gradbeništvo je ena najstarejših 
panog človekove ustvarjalnosti, 
izvirni dokument naše preteklosti in 
pomembna panoga sodobnega go
spodarstva. Gradbeništvo značilno 
posega v naše okolje, vpliva na po
čutje človeka in videz pokrajine.

V gradbeništvu se najbolj na
zorno kaže tehnični in tehnološki ra
zvoj družbe in njene duhovne 
ustvarjanosti. Ta panoga ni izgubila 
svoje pomembnosti z razvojem teh
nike in njenih dosežkov, nasprotno 
brez sodobnega gradbeništva si ne

moremo zamisliti uresničitev po
stavljenih ciljev v našem razvoju.

S priznanjem, ki smo ga prejeli od 
SGP Tehnik za uspešno dolgoletno 
sodelovanje in prispevek k razvoju 
delovne organizacije je dokaz več, 
da si brez razvoja sodobne gradbene 
opreme in strojev ni moč zamisliti 
gradbene dejavnosti.

Kovinski obrati Ljubljana smo 
jim poleg drobne gradbene opreme 
dobavili oz. postavili kar tri beto
narne. Prva betonarna SB 25C/15 je 
bila postavljena leta 1969 v Starem 
dvoru. Kaj kmalu se je pokazalo, da 
ta betonarna ne zadostuje. Zaradi 
kvalitete, rednih remontov in zau
panja v naše izdelke so se odločili za 
nakup še večje betonarne SB 
500/25.

Trenutno je v teku največja inve
sticija SGP Tehnik. Z lastnimi sred
stvi rekonstruirajo betonarno in se
paracijo oz. gradijo nove zmogljivo
sti s katerimi bodo podvojili kapaci
teto, zmanjšali porabo energije in

1. betonarna SB 1000-50 stoji v gramoznici SGP Tehnik iz Škofje Lok6

žive delovne sile.
Velike potrebe po gramozih in be

tonih ne morejo več kriti s sedanjimi 
napravami. Ponovno so predstav
niki SGP Tehnik potrkali na vrata 
Gradisa v temeljni organizaciji Ko
vinskih obratov Ljubljana. Beseda 
je dala besedo'in posel je stekel. Ku
pili so tretjo betonarno pri nas^akrat 
SB 1000/50.

Betonarna SB 100C/50 je v zak
ljučni fazi montaže v gramoznici pri 
Škofji Loki in bo kmalu pričela za

dovoljevati naročnike. Tehnologij 
gradnje zahteva večjo uporabnost 
betonov in nove zmogljivosti bodo 
velikega pomena za gradbene -d6- 
lavce in občane v Škofji Loki in oko* 
lici.

Menimo, da s sodelovanjem na 
področju opremljenosti obrati^ 
SGP Tehnik Sk. Loka z našimi stroji 
in napravami prenašamo dobro ii°, 
ne samo Kovinskih obratov tentv®6 
Gradisa kot celote.

Andreja PuC

Varstvo pri delu

Ni malo delovnih mest, kjer je 
treba posebej skrbeti, da ne 
pride do poškodb oči, rok in nog. 
Obvezna uporaba zaščitnih čev
ljev z jekleno kapico nad prsti je 
eden izmed ukrepov, ki naj va
ruje delavca pred morebitnimi 
poškodbami, ko delajo na ne
varnih mestih. Službe za varstvo 
pri delu v delovnih organizaci
jah, pa tako tudi v Gradisu, si 
uspešno prizadevajo, da večina 
delavcev uporablja predpisana 
zaščitna sredstva, ne manjka pa 
tudi trmastih izjem, ko posamez
niki odklanjajo ta sredstva. Ko 
pa pride do poškodb, tedaj pohi
tijo z zahtevki do odškodnin, ta
krat so nihove nesreče krivi vsi

Kje pa vas čevelj žuli?
drugi, le oni sami ne.

Kot ilustracijo naj opišemo 
primer, ki se je zgodil v Industriji 
motornih vozil Novo mesto in o 
katerem je pisalo glasilo delav
cev IMV — Kurir.

Delavec, ki bi pri delu moral 
nositi zaščitne čevlje, je od 
obratnega zdravnika zahteval 
pregled pri zdravniku specialistu 
medicine dela. Pri slednjem je 
terjal potrdilo, da bi lahko delal 
brez zaščitnih čevljev. Zanimivi 
sta stališči obeh zdravnikov. V 
obrazložitvi prvega piše: »Čevlji 
z jekleno kapico so težki 3 kg in 
ker delavec veliko hodi, je zaradi 
tega utrujen. Doma ima veliko 
zemlje, če pride domov utrujen,

ne more delati. Noge se mu 
močno potijo, zato želi delati v 
»klompah«...«

Specialist medicine dela neo
pravičenemu tarnanju seveda ni 
nasedel. Ugotovil je, da je dela
vec sposoben za sedanje delo z 
vsemi predpisanimi osebnimi va
rovalnimi sredstvi, tudi z zaščit
nimi čevlji. Če delavec meni, da 
ni sposoben za to delo, naj si 
poišče zaposlitev v drugi delovni 
organizaciji.

Dvoje stališč, med njimi pa naš 
polproletarec, ki ima »doma ve
liko zemlje« ali pa hodi na »po
poldanski fuš« in ne bo mogel 
popoldan delati, če pride iz 
službe preveč utrujen. V službi

/

»mora« delati čim manj, saj bo 
svojo plačo vseeno dobil, ker 
tudi sam ve, da je nagrajevanje 
po rezultatih dela v knjigah zelo 
lepo opisano, da pa se v praksi 
bolj malo koristi. Delo popoldan 
pa je plačano vglavnem po 
opravljenem delu, in da bi lahko 
delal s polno močjo se ne sme v 
službi pretegniti'od dela.

Pravico si zna naš polproleta
rec hitro poizkati, vprašajmo pa 
se, kaj tovarna lahko pričakuje 
od človeka, ki se že vnaprej boji 
priti domov utrujen od rednega 
plačanega dela v kolektivu, pred 
katerim so prav zdaj izredno od
govorne in težke stabilizacijske 
naloge. A. Puc

Zaščitni čevlji gor ali dol, jaz ne morem na polju Gospod doktor, vi ne razumete, zato mi boste 
delati utrujen (delavec) pisali priporočilo (delavec) Ali na polju delate v adidas copatah? (specialk
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Izlet upokojencev 
TOZD GE Ljubljana

Tako kot že devet let zapovrstjo je 
lifdi letos sindikalna organizacija 
Gradis, TOZD GE Ljubljana orga- 
•''zirala za svoje upokojence, nek- 
, anje Člane kolektiva srečanje zdru- 
Zeno z izletom v Goriška brda.

Dne 17. 10. 1981 smo se zbrali 
Pfed poslopjem Gradisa TOZD Ko- 
y*nski obrati, na Šmartinski cesti 32 
'n se ob pol sedmih zjutraj z avtobu
sni odpeljali na naš izlet.
. Izleta se je udeležilo 35 upoko- 
Jencev. Spremljali so nas poleg 
Predsednika sindikata tov. Ljubo 
jpviča še tovariša Martin Kolar in 
*|ranc Jerak. Med vožnjo nas je poz
dravil tov. Ljubo Jovič in nas v 
'Senu sindikalne organizacije in 
uPrave pozdravil ter na kratko obra
zložil potek izleta in nam zaželel 
P°bro počutje na izletu.

Prva naša postaja je bila v Logat- 
Cu> kjer smo se zadržali le kratek čas, 
Potem pa smo pot nadaljevali do 
lorije. Tu so nam v restavraciji Ne
besa pripravili izvrstno malico in 
|lcer idrijske žlikrofe z mesom in so-

Po izdatni malici smo se dobre 
v°lje odpeljali v Goriška brda. Med

vožnjo smo se pogovarjali in obujali 
spomine. Ker se nismo dolgo videli, 
smo si imeli kar dosti za povedati. 
Tudi šaljivega je bilo precej. K do
bremu razpoloženju je pripomoglo 
tudi lepo sončno vreme.

V Brdih nas je čakal vodič, ki nas 
je odpeljal v vinsko klet. V tej 
ogromni kleti nam je razkazal in ra
zložil ves potek predelave vina od 
prejema grozdja do polnjenja ste
klenic. Da so kraška vina res kvali
tetna smo se sami prepričali poku
šino štirih različnih vrst vin.

Že nekoliko utrujeni smo se od
peljali na kosilo v Novo Gorico v go- 

v stilno Kekec. Po izdatnem in do
brem kosilu smo še malo posedeli in 
pokramljali, tako nam je čas hitro 
minil. Od tu smo se vsi lepih in pri
jetnih vtisov in dobre volje vrnili v 
Ljubljano, na kar smo se razšli.

Med vožnjo nazaj se je tov. Ivan 
Grilc v imenu vseh udeležencev zah
valil sindikatu in upravi za lep in pri
jeten izlet z željo, da nam takšna sre
čanja še priredijo,»našemu podjetju 
pa želimo mnogo poslovnih uspehov 
in sreče pri delu.

Edo Kragelj

Udeleženci Izleta — upokojenci TOZD GE Ljubljana

Ponovno so se srečali
Vsako leto se ponavlja enaka 

slika. Dan, ko se zbero upokojenci v 
mariborski gradbeni enoti je nadvse 
slovesen. Nekaj preko sto, večji del 
še vedno krepkih, si tisti dan stisne 
roko v pozdrav. Pričakajo jih bivši 
sodelavci in jim hitijo razkazovat 
objekte, ki so zrasli po njihovem 
odhodu iz podjetja. Ponosni so eni 
in drugj. Pridejo skoraj vsi. Le tisti, 
ki jih je bolezen priklenila na poste
ljo pošljejo opravičilo in pozdrav 
vsem udeležencem srečanja. Prav 
lepo je pogledat te »fante in dekle
ta«. Letos, ko jim je zapel oktet 
MARLES si niso mogli kaj, da če 
sami nebi katero zapeli. Seveda ne 
tako kot je zapel oktet, ampak po 
domače, kot so včasih po barakah na 
gradbiščih ob večernih urah.

Ker je ta dan bil izredno lep, so 
posedli kar predjamskim domom, 
ter poslušali ubrano petje ter poz
dravni govor predsednika sindikata, 
tov. Čontala. Direktor gradbene 
enote Franc Gačnik jim je orisal 
leto, odkar se niso videli ter jih sez
nanil z vsemi težavami s katerimi se 
srečuje tozd. Večina jih spremlja

rast podjetja preko GRADISO
VEGA VESTNIKA, zato so mar
sikaj že vedeli, na gradbiščih, kamor 
so jih popeljali sodelavci pa so videli 
veliko novega. Precej je nove 
drobne mehanizacije, ki je p^ej še ni 
bilo. Veliko del pa se še vedno dela 
po starem. Čisto brez »prakse« tudi 
niso več. Masikateri še udari kakšen 
»FUŠ«, saj se prileže kakšen dinar
ček pri današnji pokojnini. Pa tudi 
sinovom in hčerkam je potrebno 
pomagat, da si postavijo svoj dom. 
Vedno se nekako znajdejo. Tudi na 
tem srečanju. Kar poglejte, kako so 
si napravili stojalo za klobuke. Eden 
je dal palco, drugi pa so nanizali klo
buke kar enega na drugega.

Čas je tudi tokrat hitro mineval. 
Počasi so drug za drugim, kakor 
pred leti ob petkih odšli na svoje av
tobuse in pohiteli proti domu. Slika 
se je ponovila. Morda koga ni bilo 
več letos med zbranimi, prišli pa so 
novi, ki so v letošnjem ali lanskem 
letu stopili v vrste »penzionistov«. 
Vsi zbrani so si bili enakega mnenja. 
Še bodo prišli med svoje sodelavce.

» Franjo Štromajer

Srečanje upokojencev GE Maribor

Vrtalna ploščad — največji otok na svetu
120 kilometrov severno od norve- 

,^§3 mesteca Stavangers leži Statf- 
i°rd B, največji umetni otok na 
Svetu z vrtalnimi stolpi za črpanje 
dragocene nafte iz morskih globin. 
j*redl idiličnega Vrkljefjorda kra
ljuje velik dosežek sodobne tehnike. 
Dd vrha vrtalnega stolpa do spod- 
n jega dela, ki je nad morsko gladino, 
■beri 270^ metrov, težak je 816.000 

in ima štiri 175 metrov visoke 
betonske noge, katerih premer je 13 
Petrov. Na otoku je tudi moderno 
opremljen hotel za 200 ljudi. Hotel

ima restavracijo, bar in kinemato- 
graf.

Vrtalni otok je veljal 4,8 milijarde 
mark, kar je sicer veliko, vendar 
Norveška naftna družba Statoil 
Company trdi, da bodo stroški kaj 
hitro povrnjeni. Iz morja bodo do
bili 150.000 sodčkov surove nafte na 
dan, to je 20.000 ton dnevno. Sama 
vrtalna naprava na otoku bi naj več 
kot 60 let dan za dnem črpala nafto, 
ki jo je pod morskim dnom še ogro
mno.

Vrtalni otok so gradili postopo

ma, vgrajevali so del za delom. Le-ti 
so bili zelo težki, saj vsaka od štirih 
nog tehta 45.000 ton. Otok je gra
dilo 1.800 ljudi tri leta in za to pora
bilo 22 milijonov delovnih ur. 1. av
gusta 1981 zjutraj so največji vrtalni 
otok na svetu prepeljali na odprto 
morje. Pri tem so imeli na voljo 
osem vlačilcev. V šestih dneh so z 
velikim trudom, po 500 kilometrov 
dolgi vožnji v Severnem morju vr
talno ploščad Stafjord B zasidrali v 
145 metrov globoko morje.

Spodnji del otoka je 30 metrov

nad morsko gladino, tako da mu celo 
najvišji valovi ne morejo do živega. 
Konstruktorji tega otoka so lahko 
ponosni, da so zgradili najbolj varen 
umetnik otok za črpanje nafte na 
svetu. V bližini bodo kmalu postavili 
prav tak objekt, ki se bo imenoval 
Statfjord C.

Na ploščadi je zaposleno veliko 
najboljših strokovnjakov, ki delajo 
dva tedna po 12 ur na dan, nato pa 
imajo tri tedne prosto.

C. P.
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Ob mednarodnem letu invalidov

Tudi paraplegiki 
potrebujejo oddih

Letos je organizacija združenih 
narodov proglasila leto invalidov 
pod geslom »Popolno sodelovanje 
in enakost invalidov«. Leto 1981 naj 
bi tako bilo posvečeno še posebej 
skrbi za invalidne osebe povsod po 
svetu, ki jih je več, kot smo si pri
pravljeni priznati in ki pogosto žive v 
razmerah, nevrednih človeškega do
stojanstva in enakosti. Kljub stote
rim pozivom, da moramo invalidom 
omogočiti enakopravno vključeva

nje v družbo, v kateri žive, da bi jim 
omogočili normalno zaposlitev na 
primernih in adaptiranih delovnih 
mestih, da bi jim nudili vse možno
sti, da se enakopravno invalidski 
vključijo v življenje, ni veliko nare
jenega.

Med invalidi so tudi paraplegiki, 
invalidi, ki so zaradi motoričnih 
okvar za vse življenje privezanima 
voziček: čeprav so kljub invalidnosti 
sposobni opravljati vrsto poklicev,

Razgovor paraplegikov in medicinskega osebja v Zavodu za rehabilitacijo 
Invalidov v Ljubljani

jim to onemogočajo različne ovire 
— od nerazumevanja sodelavcev do 
najbolj absurdnih-najrazličnejših 
arhitektonskih ovir, ki jih v vozičkih 
ne zmorejo sami premagati.

Redko vidimo paraplegike na 
ulici, v trgovinah, v lokalih, marsikje 
so stopnice ali strmi robniki krivi 
tega, da ne morejo zraven, pogosto 
pa tudi zavest, da potrebujejo za 
vsako premikanje po mestih pomoč 
soljudi. Zato re(ikokdo ve, da je 
samo v osmih regionalnih društvih v 
Sloveniji kar 555 paraplegikov.

Veliko paraplegikov bi lahko 
opravljalo kakšno od sedečih zapo
slitev, pa v veliko pisarn in delavnic 
ne morejo z vozički, zadržuje pa jih 
tudi pogosto nerazumevanje okoli
ce. Popolna rehabilitacija invalida je 
mogoča šele takrat, kadar invalid
nim osebam omogičimo enakopra
ven položaj v družbi s tem, da si sam 
lahko služi svoj vsakdanji kruh, ne 
pa s socialnimi podporami ali inva
lidskimi pokojninami, ki jim jem
ljejo občutek enakopravnih članov 
naše družbe.

V regijskih društvih aktivno de
luje okrog 150 paraplegikov, ki se 
ukvarjajo s športom, umetniškim 
ustvarjanjem, izdajajo svoje glasilo 
PARAPLEGIK, organizirali pa so

že tudi posebno avtošolo za svoj* 
člane.

Tudi z oddihom na morju imaj° 
težave saj nimajo pravega urejene#iwavc »aj nimajo jjidvcga uicj^p

doma, kjer bi lahko z vozički pf®*j
od hotela do morja. Zato je ena 
glavnih nalog slovenske zveze pat3' 
plegikov usmerjena prav v izgradnja 
počitniškega doma zanje nekje o3 
morju, kjer bi po primernejša1 
cenah in dostopnejših prostorih 13 
plaži lahko prebili nekaj dni P° ■ 
soncem in v zdravi morski vodi. .

Temu so letos namenili vrsto Pp' 
reditev, na katerih nastopajo s|°' 
venski umetniki, pevci in humorist* 
brezplačno, dohodek pa je na me'
njen prav v sklad za izgradnjo tega 

se pridružili tu®doma. Akciji so __ r______
slikarji, ter odstopili denar od pr°' 
danih slik v ta sklad.

Prav vsi smo dolžni po svoja1 
močeh pomagati ljudem, ki jih je 
življenje priklenilo na invalidskiv0' 
ziček. Omogočimo jim normalo0 
vključitev v življenje. Naj se ne p°' 
čutijo osamljene. Poskrbimo za 10 
vsi. Tudi mi gradbeniki. Saj je 1 
vrstah paraplegikov precej takih.31 
so bili ? prej dobri gradbeniki.

Franjo Štromaj01

Kultura v Gradisu
Če se ozremo nazaj in naredimo 

analizo kulturnega delovanja v 
našem podjetju, seveda ne moremo 
nikakor biti zadovoljni. Vendar 
lahko upamo, da bo šlo na bolje, po
sebno za to, ker je izbrana komisija 
za kulturo in izobraževanje pri Kon
ferenci ZS s spredsednico Ivanko 
Golob naredila le korak naprej.

Komisija se je nekajkrat sestala, 
tudi povabljeni člani so prihajali, 
med njimi tudi z ZS Slovenije.

Od začetka je analizirana dejav
nost na kulturnem področju in je 
ugotovljeno, da je ta v nekaterih 
TOZD bolj poudarjena, v nekaterih 
pa ne, odvisno od tistih, ki so za to 
določeni, odgovorni smo pa vsi.

Zato je komisija sprejela okvirni 
program, ki bi bil realiziran z vso re
snostjo in odgovornostjo vseh 
TOZD, oziroma kulturnih referen
tov v OOS in OOZSM TOZD. Ker 
ta odmev akcija komisije ni nale
tela na razumevanje v večini TOZD, 
je ta program samo delno uresničen, 
o čem bo treba razmisliti tistim, ki so 
za oživitev kulture in tistim, ki meni

jo, da je to nepotrebno in ne samo, 
da imajo takšno mnenje, ampak tudi 
onemogočajo tiste, ki bi kaj storili, 
da enkrat lahko rečemo, da smo kot 
GRADIS živi tudi na tem področju.

Kako je lepo, ko preberemo v DE 
ali kje drugje, da so kulturne sku
pine v DO aktivne, da nastopajo, da 
imajo razumevanje, finančni in pro
storski problem rešen, itd.

Mi GRADIS pa smo tako veliki, 
vendar ob prebiranju takih člankov 
v mislih iščem, kje bi mi bili na le
stvici?! Pa bi lahko! Kaj menite? Bili 
tudi med prvimi?!

To je vprašanje za vse nas, ki že 
dolgo čakamo na odgovor. Zato 
menim, da je pod nujno uresničiti še 
nekatere točke začrtanega progra
ma, da lahko y novem letu oziroma 
planu 1981-1985 računamo na po
polno rešitev in odgovor na zgornje 
vprašanje. Te točke so:

1. V vseh TOZD naj odgovorno 
imenujejo tiste člane v komisijo za 
kulturo, ki znajo in hočejo delati.

2. Ti naj stopijo v kontakt s ko
misijo pri konferenci ZS za formira

nje zborov, folklor, recitatorskih in 
dramskih skupin.

3. Planirati sredstva za delo in za 
obvezno izobraževanje kadrov, ki so 
nam nujno potrebni.

4. Ena od nalog delavcev v sanj' 
skih domovih naj bi bila delo na kul' 
turnem in drugih področjih.

Menim, da to ne bo samo prebr3' 
no, ampak bo vsak posameznik P° 
svoji liniji prispeval k uresničitvi ta3 
in planiranju drugih akcij in naloi

Milenko V0

Uspešno je tudi sodelovanje s kulturnimi skupinami
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Delo delegatov in uresničevanje delegatskega
sistema v celjskem TOZD

V tem kratkem napisu bomo sku-, 
»ali analizirati in oceniti delo naših 
delegatov in uresničevanje ciljev na
gega samoupravnega sistema — se
veda v okviru našega tozda.

Vemo, da je z uvedbo delegat- 
s*ega sistema v naši družbi narejen 

i Ve*iki korak naprej pri ustvarjanju 
j Pogojev za neposredno odločanje 

delavcev, oziroma vseh delovnih 
*judi.

o

"točno posegli v ustvarjanje razmer 
Za neposredno vključevanje delav
cev in delovnih ljudi v celotni proces 
družbene reprodukcije in na vseh 
Področjih družbenega življenja. Na 

I usnovi tega lahko rečemo, da je de
legatski sistem postajal in še postaja 
bistvo našega vsakodnevnega živ-

Moramo si pač priznati, da so v 
Preteklem obdobju, obdobju uve
ljavljanja novih samoupravnih so
fističnih odnosov naši delegati

Ijenja in ravnanja. Zaradi tega mo
ramo storiti vse za še uspešnejše 
uveljavljanje delegatskega sistema.

Da bi delegati bolj učinkovito de
lovali in znali uporabljati svoje pra
vice, ter se ravnali v skladu s svojimi 
dolžnostmi, so zelo odgovorne vse 
subjektivne socialistične sile, zlasti 
pa družbenopolitične organizacije v 
našem tozdu.

Če samo v kratkem skušamo oce
niti dosežene uspehe v uveljvaljanju 
samoupravnega dogovarjanja in 
sporazumevanja, lahko rečemo, da 
je res dosežen očiten napredek. 
Praktično vemo, da ni več vprašanj, 
ki jih ne bi mogli reševati v okviru 
našega tozda, seveda v okviru sa
moupravnega sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja. Skozi 
delo delegacij vsak dan prihaja vse 
več v zavest delavcev spoznanje, da 
so delegacije tiste, ki omogočajo

uresničevanje interesov in potreb 
vsakega posameznika v sedanjem 
procesu odločanja.

Vsem delegatom v našem tozdu 
naj bo to le opomin in spoznanje, da 
jutri delajo še bolj učinkovito, ker 
kljub doseženim uspehom pa še 
vedno srečujemo nekatere napake 
in slabosti. Zavedati se moramo vsi, 
in to je res naloga vseh nas, kot in 
naloga družbenopolitjčnih organi
zacij tozda, da čimprej ukrepamo ha 
vse napake in nepravilriosti, kakqr bi 
le na ta način takoj odpravili vse po
manjkljivosti in slabosti ter na ta 
način prispevali svoj delež k hitrej
šemu razvoju našega samouprav
nega socialističnega sistema, ter k 
razvoju države in družbe.

In spoštovani bralci, če mi dovo
lite, da zaključim o našem delegat
skem sistemu z besedami velikana 
našega časa,izrečenim na enem kon

gresu zveze komunistov v Beogradu, 
ki glasijo: »Delovanje naše družbe 
se mora opirati, vse bolj na moč in 
inicijativo samoupravno družbenih 
in demokratično organiziranih de
lavcev, in vseh delovnih ljudi, ki jih 
njihovo samoupravno združeno 
delo s sredtvi v družbeni lastnini vse 
bolj združuje in povezuje v skupnost 
svobodnih proizvajalcev.«

Verjetno ste uganili, da so te 
končne besede, besede zapisane v 
naši zgodovini razvoja delegatskega 
sistema, ki jih je povedal in v svojih 
številnih knjigah zapisal naš spošto
vani tovariš Edvard Kardelj.

Ostaja na nam, da tisto pot razvi
jamo, pospešujemo njen razvoj in 
damo svoj delež, ker to je le edina 
pot, čista in bleščeča pot po kateri 
hodijo vsi pošteni ljudje delavci na
šega časa.

Zlatko Otomanček

“-------------------------------— « x

Pravni nasveti
______________________________________

roma z delom pridobljeni delovni 
zmožnosti.

Izjemoma, vendar le z njegovo 
privolitvijo je delavec lahko zača
sno ali trajno razporejen na delo, ozi
roma k nalogam, za katere se zahteva 
nižja strokovna izobrazba od njego
ve.

V**RAŠANIE:
Glede na to, da nas delavci več- 

*fat sprašujejo, kako je z razporeja
njem delavcev v času trajanja delov
nega razmerja, menimo, da bi bilo 
dobro, da v naši rubriki na kratko 
Nanizamo, kako je to urejeno v Za
gonu o delovnih razmerjih, oz. v 
°aših Pravilnikih o delovnih raz
merjih.
ODGOVOR:

Najprej moramo povedati, da 
*adar govorimo o razporejanju de
lavcev v času trajanja delovnega ra
zmerja, \noramo poudariti, da razli
kujemo razporejanje znotraj TOZD 
'a zunaj TOZD ter trajno in začasno 
razporejanje. , '

Delavec ima pravico in dolžnost 
°Pravljati dela oziroma naloge ki 
drezajo njegovi strokovni izobrazbi 
°Ziroma z delom pridobljeni delovni 
Zmožnosti, za katere je sklenil de
lovno razmerje. Z dnem, ko začne 
delati, pridobi delavec vse pravice in 
obveznosti, ki izvirajo iz dela in po 
delu. Med trajanjem delovnega ra
zmerja je lahko delavec razporejen 
na vsako delo oziroma k vsaki nalo- 
8‘, ki ustreza njegovi strokovni izo
brazbi oziroma z delom pridobljeni 
delovni zmožnosti. Razporejanje de
lavcev se izvaja na podlagi ugotov
ljenih potreb v skladu z merili, ki jih 
določajo Pravilniki o delovnih ra
zmerjih TOZD in v skladu z ukrepi 
Za čim uspešnejše uresničevanje de
javnosti in nalog iz samoupravnega 
sporazuma o temeljih plana.

Po naših Pravilnikih o delovnih 
razmerjih TOZD je delavec lahko

prerazporejen v skladu s potrebami 
delovnega procesa v naslednjih pri
merih:

— na delavčevo željo,
— zaradi uvedbe nove organiza

cije dela,
— za boljši izkoristek delovnih 

kapacitet in delavčevih sposobnosti,
— za izboljšanje obstoječe orga

nizacije dela in modernizacije delov
nih sredstev,

— zaradi zmanjšanja obsega po
slovanja v enem, oziroma povečanja 
obsega poslovanja v drugem organi
zacijskem delu TOZD,

— ko delavec pridobi višjo stop
njo strokovne izobrazbe, oziroma 
višjo kvalifikacijo,

— ko tako zahteva varstvo življe
nja delavcev in premoženja,

— če se delavec ne drži varstvenih 
ukrepov pri delu,

— zaradi določene starostne meje 
in delavčeve bolezni,

— zaradi prekvalifikacije ali stro
kovne usposobitve delavca,

— zaradi invalidnosti II. ali III. 
kategorije,

— zaradi neprimernih odnosov 
med delavci, ki bistveno vplivajo na 
potek dela.

V pravilnikih o delovnih razmerjih 
je nadalje določeno, da če delavec, ki 
je z dokončnim sklepom za nedolo
čen čas razporejen na drugo delo ozi
roma naloge, ne začne delati v roku, 
ki je določen v določbi o prerazpore
ditvi, se smatra to za hujšo kršitev de
lovne obveznosti —ta rok je 15 dni.

Delavec ne more biti razporejen na 
delo, oziroma naloge, ki ne ustrezajo 
njegovi strokovni izobrazbi ozi-

Delavec ne sme biti razporejen na 
dela oziroma naloge, če mu je izrečen 
varstveni, vzgojni ali diciplinski 
ukrep zaradi katerega zie more 
opravljati teh del oziroma nalog, do
kler takšna prepoved traja. V takem 
primeru je delavec dolžan opravljati 
tudi dela oziroma naloge, ki ne ustre
zajo njegovi strokovni izobrazbi ozi
roma z delom pridobljeni delovni 
zmožnosti.

Delavec ne more biti razporejen na 
dela oziroma naloge, ki jih ne more 
opravljati zaradi varstvenih, vzgoj
nih ali disciplinskih ukrepov dokler 
traja prepoved.

Če delavec noče sprejeti ponujenih 
del in nalog ali takih del v DS ali 
TOZD, mu 'preneha delovno ra
zmerje spotekom odpovednega roka 
določenega s pravilnikom o delovnih 
razmerjih.

V skladu z zakonskimi določili 
imamo v naših pravilnikih o delov
nih razmerjih določeno, da med 
delom lahko direktor strokovne 
službe v izjemnih okoliščinah za do
ločen čas razporedi delavca na druge 
naloge oziroma dela, čeprav to ne 
ustreza njegovi strokovni' izobrazbi 
in z delom pridobljeni delovni zmož
nosti.

Zahteva za varstvo pravic proti 
odločbi o taki razporeditvi ne zadrži 
njene izvršitve.

Za take izjemne okoliščine sešteje:
— višja sila, ki je nastopila ali se 

neposredno pričakuje,
— pomanjkanje pogonske ener

gije, surovin in drugega materiala,
— zamenjava nepričakovano od

sotnega delavca,

— k var surovin ali materiala,
— v primeru hitre intervencije, da 

bi se odvrnila nevarnost-za življenje 
in zdravje delavcev ter na sredstvih, s 
katerimi delavci upravljajo.

Začasna razporeditev iz prejšnjega 
odstavka traja, dokler trajajo okoliš
čine zaradi katerih je razporejen na 
druga dela. V roku sedmih dni je po
trebno sklep o taki razporeditvi de
lavca predložiti komisiji za delovno 
razmerja.

Zaradi narave dela in specifičnosti 
proizvodnje ter organizacijske oblike 
delovne organizacije je delavec lahko 
razporejen na delo iz enega kraja v 
drug kraj, ali iz ene TOZD v drugo 
temeljno organizacijo združenega 
dela, v delovno skupnost ali z de
lovne skupnosti v TOZD.

Delavec, ki je razporejen iz ene 
TOZD v drugo, iz TOZD v delovno 
skupnost, ali iz delovne skupnosti v 
TOZD, sklene delovno razmerje z 
delavci v drugi TOZD oziroma de
lovni skupnosti. Tak delavec podpiše 
izjavo, da pristopa k

Samoupravnemu sporazumu o 
združevanju dela delavcev v TOZD, 
oziroma delovni skupnosti in da so 
mu znani statut in pravilnik o delov
nih razmerjih.

Zakon o delovnih razmerjih dolo
ča, da se delavec lahko razporedi na 
delo iz enega kraja v drugi kraj samo 
z njegovo privolitvijo in če se s tem 
bistveno ne poslabšajo njegovi živ
ljenjski pogoji in pogoji njegove dru
žine.

Nadalje pa je v zakonu določeno, 
da se ne šteje za razporeditev delavca 
iz enega kraja v drugi kraj samo z 
njegovo privolitvijo, če je dejavnost 
TOZD takšne narave, da se pretežni 
del dejavnosti opravlja izven sedeža 
TOZD (kot je na primer to pri nas v 
gradbeništvu) ali če gre za tehnolo
ško povezano dejavnost, ki se oprav
lja izven sedeža TOZD.

Mira Bartol
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Nadaljevanje vezi med mladimi bivših 
vojno gradbenih podjetjih Jugoslavije

J 2

Vletošnjem maju, kot je že vsem 
znano, je bil Gradis organizator 
»Srečanja mladosti BVGP«, na ka
terem smo preizkusili in izmenjali 
svoje znanje, spretnosti in izkušnje 
mladinci bivših vojno gradbenih po
djetij Jugoslavije. Ob zaključku te 
prireditve smo se predstavniki 
koordinacijskega odbora dogovori
li, da se ponovno sestanemo v jeseni.

Tako smo se v soboto, 3. oktobra 
dopoldan zbrali v našem počitni
škem domu na Pohorju, z namenom, 
da ocenimo letošnje majsko sreča
nje in se dogovorimo za delo vna
prej.

Ponovno snidenje z našimi pobra
tenimi prijatelji iz Beograda, Za
greba, Rijeke, Sarajeva in Splita je 
bilo nadvse prisrčno. Ob občudova
nju lepote pohorskih gozdov in pri
jetnega okolja našega doma, je bila 
utrujenost od dolge poti, hitro po
zabljena in sestanek se je začel v ži
vahnem in delovnem vzdhšju.

Po prvih uvodnih točkah, v kate
rih smo ocenili potek majskega 
»Srečanja mladosti BVGP« 
vključno s finančnim delom te prire
ditve, smo razrešili sedanjega pred
sedujočega koordinacijskega od
bora BVGP in določitvi organiza
torja prihodnjega srečanja. Svoje 
funkcije je bil razrešen tov. Stanko 
Zorec, kot naslednji organizator pa 
je bila določena GRO »Ratko Mi
trovič« v sodelovanju z »Napre
dem« in »Centroprojektom«, vse tri 
iz Beograda. Za novega predsedujo
čega koordinacijskega odbora 
BVGP smo izbrali tov. Petka Jevtiča 
iz GRtO R. Mitrovič.

Najživahnejša razprava pa se je 
razvila v osrednjih točkah dnevnega 
reda, predvidenih za obravnavo 
predloga Dogovora o sodelovanju 
BVGP Jugoslavije in Pravilnika o 
izvajanju srečanj mladosti. Ome
njena akta sta bila prej vsebinsko 
združena v enem, ki pa je bil že za

starel in potreben številnih vsebin
skih sprememb in dopolnitev. Zato 
smo letos v Gradisu kot organiza
torji srečanja pripravili predlog 
sprememb prejšnjega dogovora in 
ga v obliki dveh novo zasnovanih 
aktov dali v razpravo.

Posebej smo opredelili izvedbo 
vsakoletne prireditve' »Srečanje 
mladosti BVGP« z navedbo časa, 
kraja in programa srečanja ter ob
veznostmi organizatorja, medtem 
ko smo se v drugem aktu — Dogo
voru o sodelovanju BVGP Jugosla
vije, omejili na način povezovanja in 
sodelovanja med BVGP Jugoslavi
je.

Bistvena novost novo oblikova
nega dogovora, ki je bila deležna na- 
jobšimejše razprave, je predlog o 
razširitvi sodelovanja mladincev 
BVGP na področje sindikata in ZK.

Oblike sodelovanja so lahko pri 
tem številne in pestre, kot npr: 
enotna krepitev idejne vloge ZK v 
konkretnih sredinah, izmenjava iz
kušenj pri delu sindikata, zlasti v 
težnji za dvig osebnega in družbe
nega standarda delavcev, izmenjava 
kapacitet letovanja delavcev v po
čitniških domovih, sodelovanje na 
tematski konferenci organizirani na 
»Srečanju mladosti BVGP«, izme
njava strokovnih kadrov ipd.

Razprava o predlogu tako razšir
jene oblike sodelovanj a je pokazala, 
da se ob tem porajajo številna od
prta vprašanja o tem, ali bodo in 
kako bodo v sindikatih in ZK pri
pravljeni sprejeti ta predlog in ali bo 
mladina dovolj trdna in odločna, da 
pripomore k uresničitvi te, nedvo
mno pozitivne pobude.

Kljub burni razpravi pa smo 
enotno pritrdili mišljenju enega od 
.predstavnikov koordinacijskega 
odbora, da je v današnjih zaostrenih 
gospodarskih razmerah, ki še zlasti 
ne prizanašajo gradbeništvu, vsaka 
oblika medsebojnega sodelovanja in 
pomoči še kako dobrodošla. Da pa

bi ta predlog čimprej konkretizirali, 
smo se dogovorili, a bomo predlog 
Dogovora o sodelovanju BVGP Ju
goslavije predložili v obravnavo sin
dikatom in ZK v svojih delovnih or
ganizacijah in o rezultatih obvestili 
naslednjega organizatorja srečanja 
do konca letošnjega leta. Istočasno 
bomo v svojih OOZS predložili v 
razpravo predlog o izmenjavi kapa
citet letovanja.

Na sestanku smo spregovorili tudi 
o ureditvi enotnega arhiva za vso 
dokumentacijo, ki se nanaša na so
delovanje med BVGP in za katerega 
bo zadolžen vsakokratni organizator 
»Srečanja mladosti BVGP«.

Poleg dosedanjih desetih delov

nih organizacij, ki sodijo med bM*:l 
vojno gradbena podjetja Jugoslav| 1 
je, bomo skušali k sodelovanju Pn" s 
vabiti še druge, ki bi lahko sodili v to [ 
skupino. Zaenkrat potekajo razg°' 
vori z DO Prvoborac iz Herceg N0-1 
vega in Mavrovim iz Skopja.

Sestanek smo zaključili z misli]0 z 
ki se je poleg drugih sklepov, sprej0-1 
tih na tem sestanku, trdno oblik0' ^ 
vala v nas in nas bo vodila v prihod' [ 
nje: nadaljevali in krepili bomo ve® 
med bivšimi vojno gradbenimi P°i 
djetji Jugoslavije, zasnovane pre“ 
leti in utrjene s podpisom listine01 
pobratenju, zatorej nasvidenje ph' I 
hodnje leto v Beogradu.

Jasna Rataj1

Mladi na enih svojih akcij

Delegacija
medobčinskega sveta 
ZSMS za Gorenjsko je 

obiskala 00 ZSMS
Gradisa na Jesenicah
V torek, 13. oktobra, je osnovno organizacijo ZSMS GIP Gradis 

TOZD GE Jesenice obiskala delegacija medobčinskega sveta ZSMS 
za Gorenjsko. Ta obisk je predlagala OK ZSMS Jesenice in sicer iz 
dveh razlogov. Mladinska organizacija v Gradisu na Jesenicah je med 
najbolj aktivnimi v konferenci mladih delavcev, obenem pa se srečuje 
z nešteto problemi, kot so fluktuacija delavcev, terensko delo, ne naj
boljši osebni dohodki itd.

V OO ZSMS je kar 240 mladih, ki so organizirani v aktivih, pred
sedniki aktivov na terenu pa so člani predsedstva. Prav sedaj je stanje 
tako, da je aktiv na Jesenicah najmanjši, ker je tukaj stanje tako, da je 
aktiv na Jesenicah najmanjši, ker je tukaj najmanj gradbišč, več pa jih 
jev Kranju in na Žirovskem vrhu. OO ZSMS se vključuje v koordina
cijski svet ZSMS DO Gradis.

Predsednik OO ZSMS je poročal, o delu OO ZSMS. Čeprav pro
gram ni bil v celoti realiziran, lahko rečemo, da v aktivnosti prednja
čijo pred sorodnimi tozdi na Jesenicah (npr.: Gradbinec), delo pa ovi
rajo tudi pogoji dela.

V poročilu je bila poudarjena aktivnost mladih v samoupravnih or
ganih. Tako so, na primer, v delavskem svetu štirje, v izvršnem odboru 
sindikata pet, dva sta v disciplinski komisiji in to so tudi najbolj aktivni 
mladinci. Trudijo se tudi za povezavo z OO ZSMS v krajevnih skup
nostih, kjer delajo in živijo.

V nadaljevanju je vodja TOZD podrobno orisal trenutno gospo
darsko situacijo, ki nikakor ni rožnata in podrobno razložil perspekti
vo, oziroma prizadevanje TOZD za izpolnjevanje sedanjih planskih 
obveznosti, kakor tudi napore za zagotavljanje dela in s tem zaslužka v 
prihodnje.

Zaradi izčrpnih poročil in vprašanj, ki so sledila, je predsednik 
predlagal, da se točki o zaposlovanju in vključevanju mladih v samou
pravne organe obravnavata na volilno-programski seji, ki bo v krat
kem.

Prisotni na sestanku so poudarili potrebo, da bi bili večkrat tako po
drobno informirani o stanju v TOZD, verjetno pa to velja za vse, ne le 
za Gradis. '

C. P-
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Občni zbor krvodajalcev 
v KO Maribor

Letos smo krvodajalci Kovinskih 
.obratov Maribor imeli občni zbor 

T 10. 1981. Kot gost občnega 
lh')ra je bil povabljen tudi direktor 

.j. j ki se vedno rade volje ude- 
ri- ?2lv naših zborov in akcij ter nam 
tOKi *>a pomagati pri reševanju pro

teinov. ,
Občni zbor je odprl tajnik Josip 

Oumek in dejal:
;0! ‘Ko se po enem letu spet vidimo 
e. n,ran‘ in si sežemo v roke ponosni 

j dejanja, lahko ugotavljamo, 
j. a 50 se naše akcije nadaljevale ne- 
,jj ^etrgoma in sistematično ter 
o- vSe uspešno. Ugotavljamo na- 
jd v r„eč> da smo letos darovali za 10% 
o .e<" krvi kot lani. Res je, da smo v 

ri' k°lektiv dobili nekaj novih članov, 
1 sp pristopili k naši organizaciji, res 

jc „ Je tudi, da je precej naših članov 
Qa terenskih delih in so nekako 
bemogočeni, da se udeležijo odv- 

' ern°v. Kljub temu smo ponosni, da 
Vj’° krvodajalci Kovinskih obratov 
j|*aribor člani 120.000-članske ve- 

družine krvodajalcev Slovenije, 
neprestano skrbi, da je v bolnišni- 

®n dovolj krvnih derivatov, ki so 
P°trebni v primerih elementarnih 
esreč ali drugih izrednih stanj. 
Trenutno naša organizacija šteje

52 članov in smo v letošnjem letu 
imeli 59 odvzemov, kar je za 7 več 
kot v istem obdobju lani. Do konca 
leta načrtujemo še 20 odvzemov. 
Tako bomo tudi letos prispevali svoj 
delež pomoči za sočloveka.

Vsem krvodajalcem želim 
uspešno nadaljevanje akcije in se 
najtopleje zahvaljujem za doseda
nje sodelovanje.«

Razvidno je, da krvodajalci Ko
vinskih obratov Maribor vsako leto 
darujejo približno 30 litrov krvi, kar. 
je velik prispevek zavednih članov 
naše družbe.

Poglejmo na kratko, kolikokrat so 
kri darovali nekateri delavci Kovin
skih obratov Maribor:

1. Štefan Kramberger 78 x
2. Zdenko Roš 41 x
3. Dragoljub Brankovič 38 x
4. Angela Babšek 37 x
5. Albin Brglez 34 x
6. Tone Kovačič 35 x
7. Jože Špeh 32 x
8. Branko Kristl 28 x
9. Jože Grobler 28 x

10. Bruno Piavec 28 x
11. Stanko Esih 27 x
12. Jože Kiralj 23 x
13. Vinko Polanec 23 x
14. Josip Humek 22 x

15. Miro Kramberger 21 x
16. Jože Janžel 19 x
17. Jurij Pahernik 19 x
18. Mirko Jare 16 x
19. Jože Ornik 15 x
20. Valter Masten 13 x

Ostalih 32 članov pa je manjkrat 
darovali kri.

Od Rdečega križa Maribor so 
letos nekateri darovalci KO Maribor 
dobili priznanja za večkrat darovano 
kri.

Ko je častni predsednik naše or
ganizacije predal priznanja za odv
zeme, smo tudi letos izvolili novi 
odbor.

predsednik: Mirko Jarc
tajnik: Branko Kristl
člana: Miro Kramberger in Josip 

Humek.
Dosedanji tajnik se je Vsem zah

valil za aktivnost in sodelovanje, no
vemu odboru pa zaželel polno 
uspeha pri reševanju bodočih za
stavljenih nalog.

Po dveh urah prijetnega kramlja
nja,-smo se razšli ponosni, da smo 
spet uresničili zastavljene naloge na 
področju krvodajalstva.

Josip Humek

Mesec boja proti alkoholizmu
v____  __________________________________ '________________________J

Bliža se mesec november, čas 
in trgatve, čas, ko zori vino. 

l nj'm bomo slavili praznike, svat
bi®’rojstne dneve, sklepali pogodbe 

1 žalovali na sedminah. Pili bomo 
a veselje, žalost, zaradi vročine ali 

v.raza. Marsikomu bo alkohol zdra
hi0 zoper zobobol, želodčne ali 

težave, sredstvo za boljši ape~

v Tak odnos do alkohola ni nič no- 
,e8a, temveč ima svoje korenine v 
avni preteklosti, ko je vino postalo 
rribol zmag in porazov in si utrlo 
°t celo v verske obrede. To se pre- 

^ a iz roda v rod. Na žalost pa sta 
lp Poleg dopustnih okvirov neškod- 
Uvega uživanja, rodila tudi zloraba 
Kohola in alkoholizem.

Kaj je alkoholizem

, dolgo priznavamo, da je alko- 
J^izem bolezen in alkoholik bolnik.

0 razvoja bolezni pride zaradi dol- 
°?trajnega in prekomernega uživa- 
a.)a alkoholnih pijač. Tako postane 
a|koholik telesno in duševno odvi- 
en od alkohola. Posledice obolenja 

j:a se odražajo tudi na socialnem po- 
rpčju, v službi in družini. Vendar 

l ‘*oholik ni bolnik, ki mora v poste- 
)0 in potrebuje nego in počitek.

DUŠEVNA ODVISNOST
Nekateri se branijo: »Nisem al

koholik, tudi 14 dni in več lahko 
zdržim brez alkohola« prva zmota."

Res je, ne pijejo vsak dan. Ko pa- 
začnejo, ne znajo pravočasno pre
nehati in se napijejo do onemoglo
sti. Pravimo, da ne poznajo več 
prave mere oziroma da pijejo po 
tipu izgube kontrole.

Sposobnost organizma, kako pre
naša alkohol, imenujemo toleranca. 
Ta v začetni fazi alkoholizma naraš
ča. Pravimo, da ga človek vedno več 
»nese«. V končni fazi alkoholizma 
toleranca pada, kar se odraža v tem, 
da se pijanost pojavi že po majhnih 
količinah zaužite alkoholne pijače. 
Večkrat slišimo: »Nisem alkoholik, 
saj ga malo pijem. Po dveh kozarcih 
vina sem že pijan...«(druga zmota). 
V resnici gre za alkoholika, ki mu je 
zaradi telesnega propada padla tole
ranca. ,

TELESNA ODVISNOST
Kadar bolnik zaradi kakršnihkoli 

razlogov v organizem ne dobi po
trebne količine alkohola, postane 
nemiren, boli ga glava, slabo se po
čuti, poti se in tresejo se mu roke. Te 
znake imenujemo abstinenčne

simptome. Veliko alkoholikov 
pravi: »Pijača ni problem, slabe 
živce imam, zato se tresem« (tretja 
zmota). Šilce na tešče hitro pomaga. 
Roke se umirijo, živčnost izgine. Ta 
vrsta alkoholikov pije vsak dan. Al
koholizem nastaja torej skozi pro
ces, ki ga lahko razdelimo v več ob
dobij in faz. Problem alkoholizma je 
tudi v tem, da ne prizadene samo 
bolnika, temveč tudi ljudi, ki živijo z 
njim.

Iz vseh teh razlogov je zdravljanje 
potrebno čimprej. Vendar pa zdravil 
proti alkoholni zasvojenosti ni. Po
trebna je sprememba alkoholiko
vega vedenja in navad. Postati mora 
bolj samostojen, aktivnejši, življe
nje si mora urediti tako, da bo živel v 
skladu s seboj in s svojim okoljem. 
To pa lahko doseže samo z lastnim 
naporom Jn aktivno vključitvijo v 
eno od oblik zdravljanja. Pri zdrav
ljenju pa morajo sodelovati tudi 
tisti; ki z njim živijo ali delajo — 
družina in sodelavci.

Ob vrnitvi z zdravljenja ga ljudje 
velikokrat silijo s pijačo, češ: »En 
kozarček ti ne bo škodil, kakšna reva 
si, ko si ne upaš...« Takrat se mora 
soočiti z resnico, da zmernega pitja 
za bivšega alkoholika ni.

Dr. Janez Mervič

Novice iz 
gradbeništva

Do novega leta tri 
hidroelektrarne v Bosni 

in Hercegovini
Če bodo ob napovedanem času tri 

nove hidroelektrarne — Salakovac 
in Grabovica na Neretvi ter Bočas 
na Vrbasu zgrajene, potem v Bosni 
ne bo manjkalo elektrike.

Grabovica z močjo 114 megava
tov bo na leto proizvedla 350 milijo
nov kilovatnih ur najbolj kvalitetne 
električne energije, ki bo stekla po 
žicah ob porabniških konicah. Naj
več truda, strokovnega dela je ter
jala gradnjo 60 metrov visokega 
jezu v katerega so vgradili nekaj sto 
tisoč kubičnih metrov betona. 
Oprema elektrarne, ki naj bi začela 
poskusno obratovati decembra, je 
skoraj v celoti domača.

HE Salakovac, ki bo izrabila br
zice reke Neretve, je še močnejša. Z 
210 megavatov moči bodo njene 
turbine letno proizvedle 580 milijo
nov kilovatnih ur. Centralo, katere 
jez se dviguje 70 metrov visoko, je 
gradilo 1.500 delavcev jugoslovan
skih organizacij, pomagali pa so jim 
tudi monterji avstrijske Adrice. Del 
opreme je sicer dobavila italijanska 
družba Čeretti, toda kljub temu je 
kar 70% zapletenih naprav doma
čega izvora.

Bočac; tretja elektrarna, ki je na 
Vrbasu, bo začela poskusno delati že 
konec novembra. Približno 45 mili
jonov kubičnih metrov vode, zbrane 
v akumulacijskem jezeru, bo dajalo 
energijo za velike gospodarske ^ob
jekte, ki jih na območju Bosanske 
Krajine že gradijo ali pa jih bodo 
šele začeli grditi. HE Bočac je tretja 
in največja elektrarna na Vrbasu. 
Jez za HE Bočac je visok 66 metrov 
in v njega je vgrajeno 85.000 kubič
nih metrov betona. V elektrarno je 
instalirana moč 110 megavatov, kar 
bo pomenilo letno proizvodnjo 310 
miolijonov kilovatnih ur elektrike.

Umetno jezero Uvac 
je dolgo 25 kilometrov

V jugozahodni Srbiji so letos av
gusta dogradili jez za hidroelek
trarno Uvac. Jez je visok 110 metrov 
in dolg 1T300 metrov. Za jezom se je 
naredilo 25 kilometrov dolgo 
umetno jezero, v katerem se je že 
nabralo 212 milijonov kubičnih me
trov vode.

Elektrarna bo proizvajala letno 
70 milijonov kilovatnih ur elek
trične energije. Jez in elektrarno je 
gradilo 1.000 delavcev celih pet let. 
V tem času je pet delavcev zgubilo 
življenje v nesreči. Gradnja je za
htevala veliko truda, saj so gradili v 
goratem svetu na planoti Pešter. 
Umetno jezero je skoraj v celoti po
topilo slikoviti tok reke Uvac, 1 i jc 
imela več kanjonov.

C. P
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Himalajska odprava 
na Daulagiri

V začetku septembra je odpoto
vala iz Ljubljane šestčlanska sloven
ska himalajska odprava, ki jo vodi 
Stane Belak-Šrauf. Za cilj ima 
vzpon na Daulagiri (8167 m) in to 
po več kot 4000 m visoki južni steni, 
ki je še nepreplezana.

Sesti najvišji vrh sveta Daulagiri 
je bil dolgo povsem nepoznan, saj ga 
je odkril geolog Heim šele leta 1949. 
Fotografiral ga je iz zraka, z zahoda 
in vzhoda. Prva ekspedicija leta 
1950, ki sO jo sestavljali Francozi, je 
bila neuspešna. Tudi naslednji po
skusi Švicarjev in Nemcev leta 1955, 
Argentincev leta 1956, ponovno 
Švicarjev leta 1958, da bi se povzpeli 
na vrh, so bili neuspešni.

Šele šesta odprava, ponovno švi

carska, pod vodstvom Maxa Eiseli- 
na, sedaj znanega trgovca z alpini
stično opremo je bila uspešna. Sedaj 
vodi na vrh že šest smeri, vendar je 
ostala 4000 m visoka južna stena, ki 
si jo je izbrala za cilj naša prva hima
lajska žepna odprava še neprepleza
na.

V odpravi, ki želi doseči še en al
pinistični uspeh so poleg vodje Sta
neta Belaka še Cene Berčič iz Ko
mende pri Kamniku, Rok Kolar iz 
Prevalj, Janez Sabolek iz Ljubljane, 
Emil Tratnik iz Idrije in Jože Zupan 
iz Rimskih Toplic.

Tudi mi jim želimo, da bi osvojili 
vrh in se zdravi vrnili domov.

Marko Žontar

Kajenje ali zdravje?
Kajenje je prav gotovo edino med 

vzroki mnogih obolenj v današnjem 
svetu, ki ga je moč uspešno odpravi
ti. Nenehno naraščanje kajenja na
mreč nadvse .resno ogroža večino ti
stih, ki v razvitih deželah žive pod 
nenehnim in vse večjim pritiskom 
proizvajalcev cigaret. Resno obstoji 
možnost, da bo kajenje postalo ena 
največjih nevarnosti za ljudsko 
zdravje. V razvitih deželah bo po
treben izredno velik napor in trdo
vraten boj, da bi ljudem dopovedali 
in jih zares prepričali o škodljivosti 
kajenja za zdravlje, zlasti o škodlji
vosti za najbolj ogroženo skupino — 
mladino. Da bi sprožili resnično za
nimanje za ta problem in njegove 
usodne posledice, in še zlasti, da bi 
spodbudili oblasti in celotno prebi
valstvo, naj se ? vso voljo in resnič
nim prepričanjem zavzemajo za 
zmanjšanje porabe tobaka, se je 
svetovna zdravstvena organizacija 
odločila, da letošnji svetovni dan 
zdravja posveti prav problemu ka
jenja.

Ob vseh jasnih in neovrgljivih 
znanstvenih pokazalcih je usodna 
povezava med kajenjem in nekate
rimi boleznimi neovrgljivo dokaza

na. Kajenje pomeni nevarnost za 
pljučnega raka, bolezni srca in vseh 
bolezni dihal. Dejansko so se na
mreč mnoge bolezni, povezane s ka
jenjem, pojavile šele pri zadnjih 
nekaj generacijah, ki jih je zajelo 
množično kajenje tovarniških izde
lanih cigaret.

Osnovna skrb za zdravje se kaže 
predvsem v oblikovanju potrebe 
vsakega posameznika, da se bo v 
sklopu in ob aktivnem sodelovanju 
celotne družbene skupnosti začel 
zavedati odgovornosti do lastnega 
zdravja, zdravja družine in zdravja 
družbe nasploh. V prizadevanju za 
zmanjševanje kajenja in še zlasti, da 
bi od kajenja odvrnili otroke in mla
dino, je resnično veliko možnosti, ko 
vsak posameznik lahko skrbi za 
svoje zdrave — predvsem če pri tem 
sodelujejo in mu pomagajo državne 
in lokalne ustanove.

Letošnji svetovni dan zdravja je 
torej priložnost za široko in,od vsega 
prebivalstva podprto akcijo za 
zmanjšanje kajenja — akcijo, ki naj 
izmenjava mnenj in izkušenj stro
kovnjakov vsega .sveta pomaga k 
čim večjemu uspehu.

Na Plitvicah je bilo svežega zraka dovolj

'

Kegljači Maribora in Jesenic po končanem srečanju

Tradicionalni dvoboj 
kegljačev Maribora in 

Jesenic
Da se delavci Gradisa radi sreču

jemo tudi na športnem področju, 
dokazujejo kegljači Jesenic in Ko
vinskih obratov Maribor. Želje nji
hovih najstarejših članov so se tako 
uresničile. Zadnje takšno srečanje 
je bilo v soboto, 10. 10. 1981 v Ma
riboru.

Dan je bil vse prej kot prijeten za
radi slabega vremena, vzdušje med 
ekipama na kegljišču Konstruktorja 
pa je bilo res prijetno, športno prija
teljsko. Na stezah se je vodil oster 
boj in skoraj do konca tekme se ni 
vedel zmagovalec, čeprav rezultat ni 
nikoli bil v ospredju na srečanjih teh 
ekip. Na koncu so se Mariborčani 
oddolžili za poraz v Jesenicah in po 
tekmi krenili na Pohorje v naš dom 
na skromno zakusko, z besedami 
»Če že. porabimo kak dinar, naj 
ostane v Gradisu.«

Med prijetnim pogovorom je 
Franc Kline pozdravil vse športnike

in predal darilo vodji jeseniških k 
ljačev tov. Dragotu Tarmanu.

Eden od pobudnikov teh sreč ^ 
tov. Simeonov iz Jesenic nam Je 
kratko povedal zgodovino keglja”( 
v Gradisu ter dodal, da so ve 
takšnih srečanj z Mariborčani, sal 
ob teh priložnostih pogovorijo W 
problemih, s katerimi se srečuje)” 
•tozdih. Želja enih kot drugih Pa 
da se več mladih kegljačev vklju*j 
to akcijo in jo uspešno nadajj^ 
»Da so denarne težave večni 
spremljevalec, se zavedamo, lj 
vendar tako mala vsota denar ja n 
smela pomeniti konec naših s" 
čanj,« je dodal na koncu tov- 
meonov.

Z željami za boljše jutri sm 
poslovili od Jeseniških prijate J 
Njihovi mladinci pa so nadalje 
boj z naslednjimi 200 lučaji za reP 
bliško prvenstvo, ki je tokrat b» 
kegljišču KK Konstruktor Man

Gradisovi šah isti
sodelovali na 

republiškem delavskem 
prvenstvu

ROGAŠKA SLATINA — V 
zdraviliški dvorani je bilo dvod
nevno delavsko prvenstvo SRS v 
šahu za člane. V prvi skupini je na
stopilo 54 šahistov, med katerimi je 
bil en mojster, 18 mojstrskih kandi
datov, 20 prvo in 15 drugo kategor- 
nikov. •

V drugi skupini, kjer so nastopili 
tretje, četrto in nekategomiki je na

stopilo 67 šahistov in med njimi M 
trije Gradisovi šahisti: Zmag8' 
Slana (Strojna, Mb)' 7,5, sl< 
Hrovat (Elektrotehnična faku‘tc 
Lj.) 7, in Berke (Gradis, Lj.) /'J 

Drugi naš šahist Rajko Ivič je J 
sedel peto mesto z osvojenih J 
točkami, Milan Galič pa je debi 
do 27. mesto. ^ f



GRADISOV VESTNIK — 23

PIPE^AN 

VOJNIK
*

u ^~~-r sszmss.’

“•MStKaimti::Bmunmuttmnmmamni

Smeren vojnik — Ivan Horvat

Nagradna križanka 
v današnji številki

Med tistimi, ki boste poslali 
Pravilno izpolnjeno križanko do 
30. novembra 1981, bomo izžre- 
»ali nagrajence, ki bodo prejeli 
••■slednje nagrade:

!• nagrada 300 din
*• nagrada 200 din
3. nagrada 100 din

Pravilno izpolnjeno križanko 
Pošljite na naslov: Uredništvo 
^radisovega vestnika, GIP 
URADIS, Ljubljana, Smartin- 
ska 134 a.

Rešitev nagradne kri
žanke IZ PREJŠNJE ŠTE
VILKE:

Semiramida, akumulator, mis, 
Helada, toplarna, Er, Mihail, 
K reka, tremolo, ne, Aida, amba- 
sada, Ge, Jena, Laert, progra
mer, Inn, endokrin, ZS, J, or, 
*TL, ID, adverb, liji, ii, tolovaj, 
r*n Siro, č, Alain, njiva, ti, Lal, I, 
^ep« Azov, Andre, rediš, Nana, 
‘mot, edili, Krško, Vadim, 
Osram, Ne, reptil, Ado, oni, 
‘'•Jemen, kis, Gemini.

Izžrebani so bili naslednji naši 
delavci:

1. nagrada 300 din: Stanko 
»čavnlčar, GE Maribor

. 2. nagrada 200 din: Anton 
Kuhar, Centr. skl., Ljubljana

3. nagrada 100 din: Nuša Do
minko, GE Ljubljana

ČESTITAMO!

Iz vojske nam pišejo

Drugovi Gradisa, imam veliku 
želju da vas pozdravim i da vam 
poželim što bolji uspeh u radu, a 
posebno bi pozdravio Ivana Ko
vačiča, Franca Čontolu, Vinka 
Rajhera, odgojitelja Željka Pe
roviča i sve kuharice, a takoder 
ostali kolektiv Samskog doma 
Gradisa u Mariboru.

Vojnik Blaž Katič 
V. P. 1246 Vipolže 

65212 Dobrovo v brdih

Zahvala
\

VSEM, KI STE NA ZADNJI 
POTI POSPREMILI MOJO MATI 
IN JI DAROVALI CVETJE SE 
ISKRENO ZAHVALJUJEM, PO
SEBNO ŠE KOLEKTIVU KO
VINSKIH OBRATOV V LJUB
LJANI.

ANTON PIRC

Zahvala

OSNOVNI ORGANIZACIJI 
SINDIKATA IN ČLANOM KO
LEKTIVA KOVINSKIH OBRA
TOV LJUBLJANA, KI SO PRIŠLI 
NA POGREB MOJE MAME, SE 
ISKRENO ZAHVALJUJEM *ZA 
DAROVANO CVETJE IN IZRE
ČENE TOLAŽILNE BESEDE.

ANTON FICKO

Nadležna fotografija

Težki stroji v SPO 6*4» mm delo

če ne, pa naj prepusti delo domačim

Miroslava 
ni več

V cvetu mladosti nas je nena
doma zapustil naš učenec Miro
slav Patrčevič. Kruta usoda ga je 
iztrgala iz naše sredine, ko se je 
na poti domov, pri Vrbovce, 
smrtno ponesrečil z motorjem.

Tretje leto se je učil za stroj
nega ključavničarja v KO Ljub
ljana. Bil je dober učenec in de
lavec.

Kot takega ga bomo ohranili v 
lepem spominu.

Center za izobraževanje
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